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střípky z jednání Rady města Kralupy nad Vltavou�

s jarem máme nesčetně mnoho pří-
ležitostí k pohybu všeho druhu. Tak 
neváhejme a udělejme něco pro své 
zdraví ;). Někteří na to dostanou i do-
taci (str. 7). A protože pozitivní mo-
tivace není nikdy dost, tak květno-
vému vydání vévodí dvě výjimečné 
sportovní osobnosti našeho města, jedna z dob minu-
lých, která slaví v tomto měsíci výročí a druhá na vrcholu 
svého výkonu. 

Už tušíte? Malá nápověda...  

Neochvějný postoj, pevný úchop, 
pohled skrz mířidla - oko, hledí, 
muška,  cíl - vše v jedné rovině. Kon-
centrace, klidný dech, spoušť, vý-
střel, zásah - přijměte pozvání do 
světa bronzového olympionika ve 
střelbě - Lubomíra Nácovského - na 
str. 12-13.  

Cepíny a mačky, dokonalá symbi-
óza. Ruka střídá nohu. Rychlost, ladnost, síla, švih, pro-
myšlenost... To je universum a denní chléb Anety Lou-
žecké - zlaté mistryně světa v ledolezení, seznamte se s 
jejím příběhem na str. 14-15.

A co tyto bytosti spojuje? Ani jeden neměl pořádně 
kde trénovat, přesto porazili své soupeře na celé čáře. 
Oba jsou hmatatelnými důkazy toho, že když se chce, 
všechno jde. Nekonečná motivace a radost z pohybu je 
hnací motor Numer One! 

Hezké jarní počtení, sousedé, nejen u sportovní tema-
tiky, které se věnuje i fejeton na str. 21 - “Obalem obsah 
nedoženeš”. Rozloučím se s vámi tematickým citátem, 
který by mohl být i univerzálním mottem: “Nikdy nedo-
vol, aby tě strach z prohry vyřadil ze hry.” Je použitelné 
nejen ve sportu a závodění, co říkáte?

ANDREA JŮNOVÁ, 
ŠÉFREDAKTORKA KZ

slovo úvodem�

Administrace VZ – Přestavba areálu SOŠ a SOU 
Kralupy nad Vltavou na základní školu – projek-
tová dokumentace
u  RM schválila uzavření příkazní smlouvy se 
společností CGB – Consult, s. r. o., Praha 4, IČ: 
25100921, a to na administraci nadlimitního zadá-
vacího řízení „Přestavba areálu SOŠ a SOU Kralupy 
nad Vltavou na základní školu – projektová doku-
mentace“ zadávaného v otevřeném řízení na služby 
za celkovou cenu 125 000 Kč bez DPH, resp. 151 
250 Kč s DPH.

Výběr dodavatele VZ – Údržba veřejné zeleně v Kra-
lupech nad Vltavou – 2. a 3. část
u RM schválila výsledky zadávacího řízení a uza-
vření smlouvy o dílo na akci „Údržba veřejné zeleně  
v Kralupech nad Vltavou – 2. a 3. část, 3. ČÁST: LO-
KALITA LOBEČEK“ s dodavatelem Vít Humpl, Kralu-
py nad Vltavou, IČ: 12394823, za celkovou cenu  
1 813 816,50 Kč bez DPH, resp. 2 194 717,97 Kč s DPH.
Žádost o individuální dotaci – oprava nafukovací 
tenisové haly
u RM schválila uvolnění finančních prostředků z 
provozní rezervy města kap. č. 1 – ekonomický od-
bor, na kap. č. 10 kancelář starosty, §3429, pol. 
5222. org. 5667, částku ve výši 135 000 Kč na opra-
vu nafukovací tenisové haly pro TJ Kralupy nad Vlta-
vou z. s., oddíl tenisu.
u RM schválila poskytnutí individuální dotace na 
r. 2024 ve výši 135 000 Kč, TJ Kralupy nad Vltavou 
z. s., oddíl tenisu, na opravu nafukovací tenisové ha-
ly. Povinná výše finanční spoluúčasti je stanovena 
na 30 % z celkových nákladů projektu a schvaluje 
uzavření předloženého znění veřejnoprávní smlouvy 
o poskytnutí individuální dotace na základě § 10a 
odst. 5 zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů, ve znění pozdějších 
předpisů.

Informace o zápisu dětí do kralupských MŠ pro 
školní rok 2024/2025

u RM vzala na vědomí informaci o termínu zápisu 
dětí do kralupských mateřských škol pro školní rok 
2024/2025 ve dnech 6. 5. 2024 a 7. 5. 2024. Or-
ganizace zápisu bude včas upřesněna na webových 
stránkách jednotlivých mateřských škol.

Povolení výjimky z nejvyššího počtu dětí ve třídách 
mateřských škol pro školní rok 2024/2025
u RM schválila podle § 23 odst. 3 a 5 zákona č. 
561/2004 Sb., o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský 
zákon), ve znění pozdějších předpisů, výjimku z nej-
vyššího počtu dětí ve třídách mateřských škol pro 
školní rok 2024/2025:

Mateřská škola Kralupy nad Vltavou, Gen. Kla-
pálka:
Ve všech dvanácti třídách bude zvýšen počet dětí 
z 24 na 25. Ani po povolení výjimky nebude překro-
čena kapacita mateřské školy.
Základní škola a Mateřská škola Kralupy nad Vlta-
vou, Třebízského 523, okres Mělník, příspěvková 
organizace: 
Ve třídě bude zvýšen počet dětí z 24 na 28. Ani po 
povolení výjimky nebude překročena kapacita ma-
teřské školy.

ČERVEN
Příjem inzerce do 13. 5. 2024

do 17:00; zasílání článků a pozvánek
do 15. 5. 2024 do 8:00 hod.

uzávěrky vydání�

veřejné jednání ZM�
 pondělí 17. 6. 2024 v 17:00 hod.

ve velké zasedací místnosti MěÚ Kralupy nad Vltavou.

OBSAH:
Střípky z veřejného zasedání 
zastupitelstva města.  str. 3

Hyde Park: Jak se vyvíjí developerský 
projekt v Minicích?  str. 3-5

Kruhový objezd v Lobečku - kdy 
nastanou omezení?  str. 6

Kralupy navštívil ministr kultury. str. 7

Kdo uspěl se žádostí o sportovní dotaci? 
 str. 10
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Velvarech.  str. 11

Olympionik Lubomír Nácovský ve 
vzpomínkách své ženy.  str. 12-13

Vážení a milí, 

  Zápisy 
z rady města

NÁZEV DATUM MÍSTO ČAS

8. 5. 1945 
– ukončení 
II. světové 
války 

8. 5. 2024 Lobeček, kostel, 
sokolovna,  
ZŠ Komenského, 
hřbitov, 
Hostibejk,  
ZŠ Mikovice, 
Zeměchy, Minice
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Výročí/pieta v květnu



Střípky z veřejného jednání Zastupitelstva města Kralup n. V. konaného dne 15. 4. 2024�

Kralupská charita chtěla odkoupit bu-
dovu základní umělecké školy za účelem 
rozšíření a  koncentrace svých služeb do 
jednoho místa, objekt by se propojil s  bu-
dovou Rígrovky a charita by tak nemusela 
řešit logistiku po městě. Tento prodej (za od-
hadní cenu) by se fakticky uskutečnil až po 
přesunutí školy do nových prostor zrekon-
struovaného pivovaru. Nyní by se podepsa-
la smlouva o smlouvě budoucí. “Důvodem 
tohoto rychlého kroku je dotace Národního 
plánu obnovy, která je otevřena právě ny-
ní, v roce dostavby pivovaru nebude již ak-
tuální a charita by neměla na koupi potřeb-
né prostředky,” doplnila k  žádosti Barbora 
Kovářová, ředitelka charity a pokračovala: 
“Záměrem pro tento objekt bylo navýšení 
dětské skupiny a poskytování preventivních 
sociálních služeb, což je přidaná hodnota 
naší organizace oproti případným zájem-
cům z  komerční sféry.” Rada města tento 
krok v současné době nedoporučila, stejně 
tak majetkoprávní komise, která preferuje 
prodej až po přestěhování ZUŠ do nových 
prostor. 

Nynější odkup nebyl schválen ani zastupi-
teli, pro byli 3, proti 11, zdrželi se 2.

Zastupitelstvo se na svém jednání vrátilo 
i k tématu místního poplatku z pobytu. 

Tentokrát byla částka odsouhlasena hned 
napoprvé. Pro poplatek ve výši 30 Kč na den 
(kromě prvního dne pobytu) zvedlo ruku 12 
zastupitelů, proti nebyl žádný, zdrželi se 4.

Dále byl na programu nový parkovací 
automat pro parkoviště v  Nerudově ulici. 
Starý je často nefunkční, nový umožní i plat-
bu kartou. Pořizovací cena je vyčíslena na 
300 tisíc korun, dodací lhůta bude do tří 
týdnů. Pro návrh hlasovalo všech 16 přítom-
ných zastupitelů. 

Mezi záměry, kterými chce samospráva 
připomínat občanům historii, patří reliéf prv-

ní parní lokomotivy, která do Kralup přijela 
po nové železnici v roce 1849. Stane se tak 
symbolem přeměny malé obce na město. 
Památka bude umístěna v  Jungmannově 
ulici a její realizace bude městskou kasu stát 
390 tis. Kč. Pro hlasovalo 11 zastupitelů, 5 se 
jich zdrželo.

Dalším historickým prvkem bude pamětní 
plastika prvorepublikového starosty Josefa 
Vaníčka za pořizovací cenu 93 tis. Kč, kte-
rá bude zdobit budovu úřadu práce. Pro se 
vyjádřilo 13 zastupitelů, zdrželi se 3.

Nejdiskutovanějším a  nejožehavějším 
bodem dubnového zasedání byly změ-
ny územního plánu zkráceným postupem. 
Místostarosta Vojtěch Pohl předložil návrh 
změny územního plánu týkající se budoucí 
developerské výstavby v Minicích. Jednalo 
se o navrácení podmínky vybudování dru-
hé příjezdové komunikace do této oblasti 
(přivaděč Minice - Nehošť), přičemž by ta-
to povinnost měla předcházet samotné by-

tové výstavbě a měl by ji zajistit developer. 
Změnu ÚP přišla podpořit skupina minických 
obyvatel, které se developerský záměr od 
počátku nelíbí, dlouhodobě upozorňuje 
na nedostatečnou občanskou vybavenost 
v místě a  malokapacitní infrastrukturu. 

A  jak dopadlo hlasování? Pro změnu 
územního plánu a druhé dopravní napojení 
hlasovalo 14 zastupitelů, 1 byl proti a 2 se 
zdrželi, návrh byl tedy přijat.

Následujícími tématy dubnového za-
sedání bylo pokračování projektu Trenéři 
do škol a vyčíslení sportovních dotací pro 
mládež a  dospělé, podpora sportu byla 
jednohlasně potvrzena, pro bylo v  obou 
případech všech 17 přítomných. Na sport 
mládeže bylo vyčleněno 5,9 mil. Kč a  na 
sportování dospělých 1 mil. Kč. Přesný rozpis 
dotační podpory najdete na str. 10.

Další veřejné zasedání se bude konat 
17. 6., jste srdečně zváni.

ZPRACOVALA ANDREA JŮNOVÁ

■ 15. dubna se konalo další z řady pravidelných veřejných zasedání zastupitelstva. Na programu 
bylo mnohé, a tak se jednání protáhlo do pozdních večerních hodin...

Reportáž z veřejného 
zasedání. 

Celý záznam zasedání je ke zhlédnutí na YouTube kanálu Kralupy TV

Projekt developerské výstavby v  Mini-
cích je za mě v  současné situaci nere-

alizovatelný, a  to z  toho důvodu, že 
v  lokalitě není vyhovující příjezdo-
vá komunikace, tento problém 
jsme již několikrát řešili na zastu-
pitelstvu.  Kdysi se z  dobré vůle 
města uvolnila podmínka pro 
tamější novou výstavbu - vybu-
dování příjezdové komunikace 
k Nehošti. V té době nebyl budou-
cí developer ještě znám, ale vlastníci 
pozemků pro rodinné domy tak mohli začít 
stavět.

Od té doby se situace v místě dost změ-
nila. Příjezdová komunikace, která vede 
ulicí Ke Studánce ve směru od Hybešovy, 

je již v  současné době kapacitně vytížená 
a  i  v  případě její uvažované rekonstrukce 

bude vzhledem k plánovanému rozsahu 
výstavby nedostatečná. Vždyť pořád 

bude ulice Ke Studánce ústit do uli-
ce Hybešovy, respektive Pražské. 
Hybešova ulice také často slouží 
jako objízdná trasa v  případě, že 
se něco stane na hlavní průjezdo-

vé trase městem (ul. Přemyslova, 
28. října, Pražská), což jsme si celkem 

nedávno mohli všichni vyzkoušet a byl to 
velký problém. Pokud nevznikne druhá pří-
jezdová komunikace od Nehoště, tak není 
možné takovouto výstavbu realizovat. Ne-
dovedu si ani představit situaci, že by veške-
rá technika plánované výstavby do lokality 

jezdila ul. Ke Studánce, 
to je nesmysl. Běžte se 
tam podívat a  sami si 
udělejte obrázek.

Výstavbě investora na soukromých po-
zemcích nemohu bránit, ale nelíbí se mi ani 
vizualizace projektu. Myslím si, že do dané 
lokality výstavba tohoto typu nepatří. Pa-
neláky “naležato” do přírody nepatří, za 
smysluplné bych považoval rodinné domy, 
které by plynule navázaly na současnou vý-
stavbu. Myslím, že by podobně mluvili např. 
i  lidé ze Zeměch nebo okrajových částí Lo-
bečku, když by jim nějaký investor chtěl po-
dobný projekt v jejich blízkosti vybudovat.

MAREK ŠKABRADA, 
RADNÍ, KOALIČNÍ ZASTUPITEL, STAN

hyde park

Developerská výstavba v Minicích
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Vyrostou v Minicích paneláky namísto rodin-
ných domů?
Toto je bohužel hlavní cíleně šířená fáma. V pro-
jektu, v souladu s územním plánem a studií, jsou 
nízkopodlažní bytové domy, tedy v  žádném 
případě se nejedná o obří paneláky.

Střed – centrum projektu - tvoří komplexní 
bytový dům ve tvaru vějíře s  několika nad-
zemními částmi, které mají všechny pouze 

Nejčastější dotazy občanů k plánované výstavbě v Minicích,
komentář zástupce Terasy Kralupy a. s. - Ing. Ivana Salače

Projekt Terasy 
Kralupy
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Prostor vyjádřit se dostali všichni zastupitelé napříč politickými stranami.

Před rokem jsem se na stránkách Kralup-
ského zpravodaje vyjadřoval k výstavbě 

v Minicích a pokoušel jsem se přiblížit pláno-
vaný projekt výstavby. Nebudu tedy opako-
vat již jednou napsané věci a pokusím se vy-
jádřit svůj názor na aktuální stav.

V poslední době je několika zastupiteli kriti-
zována plánovaná výstavba bytových a ro-
dinných domů v  jihovýchodní části našeho 
města, v katastrálním území Minice u Kralup 
nad Vltavou. Na podporu této kritiky jsou na 
jednání zastupitelstva zváni i občané sdílejí-
cí tuto kritiku. Předmětem kritiky má být pří-
liš rozsáhlá výstavba v  lokalitě, která bude 
napojena do ulice Ke Studánce, a  tím má 
dojít k významnému zvýšení intenzity dopra-
vy. Cítím, že faktickým cílem této iniciativy je 
výstavbě jakýmkoliv způsobem zabránit. Pod 
tlakem této iniciativy proběhlo veřejné zase-
dání zastupitelstva města v pondělí 15. dub-
na. Na tomto jednání většina zastupitelů vy-
jádřila souhlas se změnou územního plánu 
města ve smyslu podmínit výstavbu v tomto 
území existencí druhého dopravního napo-
jení na silnici k  Tursku. Většinou to byli stejní 

zastupitelé, kteří tuto podmínku v roce 
2020 zrušili. 

Pokusím se připomenout, proč 
byla tehdy tato podmínka zrušena. 
Území nad ulicí Ke Studánce ozna-
čované v  ÚP města jako plocha 
Z43 a  Z44 je určené k  zástavbě již 
od 90. let. V době přípravy obchvatu 
byl do jeho projektu zahrnutý také silniční 
přivaděč od ulice Ke Studánce. Přivaděč je 
veden kolem vysílače na Nehošti a měl být 
investicí města při výstavbě obchvatu. Mi-
mochodem, tehdy někteří občané Minic byli 
proti tomuto dopravnímu napojení!? Bohu-
žel realizace obchvatu neproběhla (a stále 
neprobíhá) tak rychle, jak se při vložení této 
podmínky do ÚP předpokládalo. Takže využi-
tí lokality Z44 bylo léta blokováno. Když se ale 
po letech objevil investor, který byl ochoten 
se významně finančně podílet na celoměst-
sky významné komunikaci, byla to šance jak 
pohnout s dlouho zablokovanou situací. 

Proto před čtyřmi lety zastupitelstvo podmín-
ku existence přivaděče na obchvat zrušilo.

Vedení města a  komise v  průběhu po-

sledních čtyř let jednaly s investorem 
o  dalších benefitech pro město, 
jako je prostor pro mateřskou ško-
lu, investice do inženýrských sítí, 
vybudování veřejného prostoru 
v  centrální části, kde vznikne ob-

čanská vybavenost, investice do 
další komunikace propojující plochy 

Z43 a Z44 s ulicí Hybešovou a předjedná-
na je i staveništní doprava mimo zástavbu. 

Klady a zápory výstavby v Minicích jsem již 
uváděl v minulosti. Největším plusem ale bu-
de realizace komunikace Nehošťská, která 
obslouží i některé stávající zástavby a umožní 
kulturní přístup do celého území.

Bohužel jednání některých zastupitelů vý-
še zmíněné benefity, a  hlavně několikale-
tou práci úředníků a vedení města, ohrožují. 
V zájmu většiny veřejnosti v našem městě je 
posunout stávající stav výstavby bytů v Mini-
cich, nikoliv zablokovat dlouholetý neutěše-
ný stav.  

PETR LISTÍK, 
PŘEDSEDA KOMISE VÝSTAVBY A ROZVOJE MĚSTA

Výstavba v městské části Minice

Pravda a fakta o developerském projektu 
Projekt Terasy Kralupy od svého za-

hájení působí záhadně a  neprů-
hledně, což vyvolává dojem, že možná 
úmyslně. Pozoruhodné je, že o studii to-
hoto projektu se naši zastupitelé Nové 
VLny dozvěděli oficiálně až při předlo-
žení do příslušných komisí, což vzbuzuje 
vážné obavy. Ještě více znepokojující 
je, že tato studie byla na městském úřa-
du projednávána již rok bez širšího infor-
mování veřejnosti nebo zastupitelstva.

V  době, kdy Kralupy zažívají deve-
loperský boom, je zarážející, že před-
chozí starosta Marek Czechmann 
neinicioval veřejnou diskuzi o  těchto 
projektech. K  veřejné diskusi došlo až 
po nátlaku ze strany Okrašlovacího 
spolku Minice a dalších občanů. Z  té-
to diskuse, které se zúčastnili zástup-
ci developerů, vedoucí stavebního 
úřadu pan Polák, architektka Jake-
schová a  tehdejší vedení města 
v čele se starostou Czechmannem, 
vyplynulo, že mnoho občanů má 
vážné výhrady k projektům, zejména 
kvůli možnému nárůstu dopravní zátěže 
a  nedostatku občanské vybavenosti v  dů-
sledku předimenzování rozvojových lokalit.

Navzdory značné kritice ze strany 
obyvatel došlo u projektu Terasy Kra-

lupy pouze k  povrchním změnám, 
zatímco základní podstata projek-
tu zůstala nezměněna. Developer, 
který plánuje ve čtvrti Minice vý-

stavbu 360 bytových jednotek, by 
měl na vlastní náklady zajistit vybu-

dování druhé příjezdové komunikace. 
Je také nutné projekt přepracovat tak, aby 
nová výstavba plynule navazovala na stá-

vající zástavbu, s převahou rodinných 
domů nad velkými obytnými bloky. 
Tímto způsobem by mělo dojít k  lepší 
integraci nové zástavby do existující-
ho prostředí a zároveň by byly respek-
továny potřeby a přání místních oby-
vatel.

To, že se na posledním jednání zastu-
pitelstva podařilo obnovit podmínku 
vybudování přivaděče k  budoucímu 
obchvatu, což bylo dříve za záhad-
ných okolností odstraněno, dokazuje, 
že je nutné přimět investora, aby jed-
nal nejen se zástupci města, ale také 
s obyvateli, a dospěl ke společnému 
konsenzu ohledně podoby projektu. 
Není přijatelné, aby se na názory nás, 
obyvatel Kralup, nebralo ohled. Jsme 

to my a naše děti, kdo zde žijeme a chce-
me, aby se nám zde i nadále dobře žilo. Vy-
zývám všechny kolegy zastupitele, kterým na 
budoucnosti našeho města skutečně záleží, 
aby se připojili k boji proti takovým develope-
rům, kteří vydělají, zanechají po sobě zkázu 
a jdou dál. Děkuji!

JAN DOLEŽÁLEK,
KOALIČNÍ ZASTUPITEL, NOVÁ VLNA



Orozvojových lokalitách a plánech inves-
torů byla vedena otevřená diskuze po-

prvé v roce 2021 v KaSS Kralupy. Od té doby 
jako by veškerá komunikace města s obča-
ny na tato témata zamrzla. A ačkoli v diskuzi 
padlo mnoho oprávněných připomínek, ne-
byly zapracovány do podmínek zpracování 
developerských projektů. Otevřenost v  ko-
munikaci bohužel městu chybí i v roce 2024. 
Naopak bují alibismus, informační neúplnost 
a manipulace s fakty. Snahu vyslyšet obavy 
a  adekvátní připomínky občanů aktivněji 
projevuje pouze hrstka zastupitelů. 

Po 2,5 letech ticha stavební úřad oznámil 
zahájení územního řízení o dělení a scelová-
ní pozemků a umístění stavby pro investora 
Terasy Kralupy.

Někteří občané a  taktéž Okrašlova-
cí spolek Minice podali žádost o  účasten-
ství  v  tomto územním řízení včetně  podá-
ní námitek. Všechny námitky byly zamítnuty! 
Především v  případě spolku je tato skuteč-
nost velice znepokojující. „Za spolek jsem 
podala odvolání ke krajskému úřadu. Není 
možné, aby se nemohl vyjadřovat k  územ-
nímu řízení, které se bezprostředně týká je-
ho členů, těch je dnes přes 200,“ zdůrazňuje 
předsedkyně spolku Alice Nemčok. 

Mnoho pochybností  ohledně výstavby 
v  Minicích vychází z  důkladného prostudo-
vání projektové dokumentace investora Te-
rasy Kralupy, ve které jsou přinejmenším za-
rážející některá navrhovaná řešení výstavby, 
která zároveň mohou být v rozporu se záko-
nem a  dalšími právními předpisy. „Umístění 
bytových domů v  této lokalitě je v  rozporu 
s  územním plánem.  Navržených a  povole-
ných bytových domů je v územním rozhod-
nutí celkem 8, ve skutečnosti se prakticky 
jedná o 3, dalších 6 domů je postaveno na 
společném základu vysokém cca 6 metrů 
a tvoří tak prakticky jeden celek. Tento jeden 

bytový dům o zastavěné ploše přes 6 700 m2 
(206,11 x průměrně 33 m) se šesti věžemi by 
tak byl, co se týká zastavěné plochy, největ-
ším bytovým domem v Kralupech nad Vlta-
vou i širokém okolí. Navržený objekt svou veli-
kostí nenavazuje na krajinný ráz ani na okolní 
zástavbu. Připojení lokality pouze na ulici Ke 
Studánce je nedostatečné a  nevyhovující 
i  pro staveništní dopravu," upozorňuje sta-
vební inženýr Jan Kaspřík.

„Je povinností obce si v územním řízení „po-
hlídat“ všechny plochy, které jednou připad-
nou městu. Jsou to veřejná prostranství, komu-
nikace, ale také plochy zeleně. Naše město se 
do územního řízení nezapojilo, byť je dle záko-
na účastníkem územního řízení. Mohlo např. 
v námitkách požadovat vypracování urbani-
sticko-krajinářské koncepce dle platné ÚSSZ 
(Územní studie sídelní zeleně),“ doplňuje Adéla 
Humlová, krajinná návrhářka.

Také je zarážející, že město nepožaduje 
studii EIA, ačkoli je evidentní, že diskutovaná 
výstavba je jen jednou z etap z celkové plá-
nované zastavěnosti území. „Rozvoj sídelních 
celků nad 50 000 m2 potřebuje posouzení vli-

vu na životní prostředí (EIA). Rozvojové území 
v Minicích má přes 160 000 m2, každopádně 
první etapa byla účelově vybrána tak, aby 
bylo řešené území jen těsně menší než 50 000 
m2 a  posouzení vlivu na životní prostředí se 
vyhnulo,“ vysvětluje Jan Kaspřík.

V  neposlední řadě je naprosto nepocho-
pitelné, že zastupitelé města doposud nepo-
žadovali po investorovi právně vymahatelné 
záruky formou oficiálních dokumentů, např. 
přijetí tzv. Zásad: www.fbadvokati.cz/cs/e-
-shop/8638-zasady-pro-spolupraci-obce-s-
-investorem.

S těmito připomínkami a mnohými dalšími 
přišli občané seznámit zastupitele na dubno-
vé veřejné zasedání, kde se taktéž hlasovalo 
o navrácení podmínky o vybudování budou-
cího přivaděče z  obchvatu na komunikaci  
č. III/24017 (ulice Nehošťská) do územní-
ho plánu. Tento bod programu byl počet-
nou většinou zastupitelů schválen. Jedná se 
o první krok ze strany představitelů města ve-
doucí k nápravě předimenzovaného deve-
loperského projektu. 

KARMELA SPEJCHALOVÁ
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Kam se vytratila spolupráce města, občanů a developera? 

tři patra a čtvrté ustoupené, které díky zasa-
zení do terénu je vlastně také třetím patrem 
z východního směru a koresponduje s výškou 
sousedních rodinných domů.

Tento bytový dům také zahrnuje z  části 
podzemní garáže se zelení na střeše, občan-
skou vybavenost  – restaurace, obchod se 
smíšeným zbožím, menší prostory se službami, 
vše pro vytvoření živého místa. Věříme, že při-
spěje k propojení stávajících a nových oby-
vatel a vznikne zde pulsující srdce lokality.

Nicméně okolo tohoto „živého centra“, 
citlivě zasazeného do terénu, tvoří většinu 
plochy projektu rodinné domy se zahradami, 
které dotvářejí klidnou atmosféru místa.

Co školka – bude nebo nebude?
Bohužel školka je jedno z dalších témat, o kte-
rém se od samého začátku začaly cíleně šířit 
fámy a polopravdy, které se v čase různě pro-
měňují, např.: „Projekt plný paneláků nemyslí 
na školku ani obchody“, nebo aktuálně: „De-
veloper slíbil školku a nyní ji odmítá“.

Školka je téma, které bylo jasně definováno 
již při prvním jednání s městem a byla součástí 
všech úvodních výkresů. Následně byl tento 
městský požadavek zanesen v územní studii.

Město požadovalo díky plánovanému 
rozvoji lokality prostor pro mateřskou školku. 
My jsme tento prostor v našem projektu zo-
hlednili a celý pozemek (vč. připojení na sí-

tě) v hodnotě několika milionů korun městu 
poskytujeme zdarma. Město v návaznosti na 
analýzu aktuálních potřeb vyhodnotí, zda je 
volných míst pro děti ve školkách dostatek 
nebo v  opačném případě výstavbu školky 
zrealizuje. Vnímáme jako velmi rozumný pří-
stup města dělat to, co je potřebné a nebu-
dovat nadbytečné kapacity.

Přinese doprava z nového projektu velkou zá-
těž?
K dopravě jsme nechali zpracovat odbornou 
dopravní studii, která zátěž v lokalitě prověři-
la jak z pohledu aktuálního stavu, tak hlavně 
i následného. Její výsledky jasně dokladují, že 
nárůst dopravy bude mírný a nedojde k vý-
razné změně.

Navíc město si nezávisle nechalo zpraco-
vat svou vlastní dopravní studii pro tuto ob-
last, která dospěla ke shodnému závěru.

Tedy, problematika dopravy byla zevrubně 
prověřena dvěma na sobě nezávislými od-
bornými firmami, které provedly průzkum, vy-
hodnotily data a došly k obdobnému závěru, 
že projekt nebude mít výrazný vliv na dopra-
vu a ani nepovede ke změnám či úpravám 
dopravního řešení.

Bude v projektu dostatek parkovacích stání?
Projekt v Minicích bude mít 1,5 parkovacího 
stání na byt. Vedení města zvýšilo svůj původ-

ní požadavek z  1 (podmínka dle územního 
plánu) na 1,5, což bylo ukotveno v  územní 
studii a my toto v našem projektu plně respek-
tujeme. Lze dodat, že 1,5 parkovacího stání 
na byt je nadstandardní a ve srovnání s ostat-
ními projekty v Kralupech opravdu výjimečné.

Je tam málo zeleně, často zaznívá u projek-
tů – co váš projekt a zeleň?
Zelené plochy a  jejich rozsah je definován 
územní studií, kterou náš projekt plně do-
držuje a  splňuje tedy i  všechny stanovené 
požadavky týkající se zelených ploch. Tuto 
problematiku v  našem projektu zpracoval 
renomovaný krajinářský architekt. Navrže-
ná modro-zelená infrastruktura je plná dů-
myslně propojených prvků (např. zelené 
ostrůvky v  obytných ulicích, příčné prahy, 
stromová alej, zelené střechy a další). To vše 
mimo jiné zajišťuje plné udržení srážkové vo-
dy v místě a zlepšuje tak současný stav v lo-
kalitě. Tento „modrozelený“ přístup  – zeleň 
a její prvky – vnímáme jako jeden z hlavních 
kladů našeho projektu. 

Na závěr jedna prosba pro ty, kteří se ne-
chtějí spolehnout jen na fámy, ale udě-
lat si na vše svůj vlastní názor – k dispozici 
jsou fotografie a vizualizace projektu v on-
-line verzi na: www.kralupskyzpravodaj.
cz/2024/03/15/vystavba-v-minicich/.
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VOX POPULI 

Nová parkovací místa v blízkosti 
Mostní ulice

Dobrý den,
mám dotaz ohledně projektu nových par-
kovacích míst v rámci výstavby okružní kři-
žovatky Mostní.

Zaujal mě svérázný přístup k  „rozvoji“ 
cyklistické dopravy, kdy budou na části 
stávající stezky pro chodce a cyklisty (mezi 
přechodem a lávkou) vytvořena parkova-
cí místa a komunikace pro motorová vo-
zidla.

Tento velkorysý prostor je sice původem 
komunikace pro motorová vozidla, která 
ale byla, v rámci podpory a rozvoje měst-
ské cyklistické dopravy, přenechána chod-
cům a cyklistům.

Stávající úprava uličního prostoru – společ-
ná stezka pro chodce a cyklisty v trase pů-
vodní paralelní komunikace vznikla velmi 
pravděpodobně jako vedlejší „produkt“ 
odstranění bezpečnostní vady, tj. 6ramen-
né křižovatky ulic Mostní, Třebízského a Le-
gií. Tato dopravní vada byla odstraněna 
nejjednodušším možným způsobem – umís-
těním fyzické zábrany, betonových sloupků 
do jízdní trasy cyklistů a pěší trasy chodců. 
Zůstal zde také chodník šířky 3,10 m a pruh 
pro chodce šířky 2,70 m, tedy je zde prostor 
pro pěší šířky 5,8 m. To je pro zdejší intenzitu 
naprosto nehospodárné řešení. Dále byla 
tímto zřízením bariéry vyloučena z doprav-
ní funkce města asfaltová plocha parkovi-
ště o výměře 211 m2 (16 stání pro OA). Tím 
pádem je zbytečná i  šířka komunikace 6 
m v délce 140 m s plochou 420 m2. Tyto 3 
plochy dohromady představují 903 m2 ne-
funkční plochy, která je zde na úkor měst-
ské zeleně a  vyžaduje náklady na údržbu 
(opravy a čištění).

Řešení obsažené v  projektu těmto plo-
chám vrací městotvornou funkci. 

Z  těchto znaků je jasné, že cyklostezka 
tady nevznikla jako cílevědomá podpora 
cyklodopravy, ale jako využití zbytné ko-
munikace sídliště budované dle historic-
kých (50. léta 20. století) zásad urbanismu 
a rozvoje motorismu.

V létě je zde poměrně rozsáhlý provoz (ko-
lečkové brusle, skateboardisté, cyklisté, 
chodci, rodiče s kočárky) a je to dle mého 
názoru velkokapacitní páteřní komunikace 
skrze město pro chodce a  nemotorovou 
dopravu.

Cyklostezka není součástí žádné cyklotrasy, 
je tedy městskou komunikací s  obslužnou 
funkcí. Při několika místních šetřeních neby-
ly zjištěny významné intenzity, ani od zada-
vatele nebyly dodány podklady, které by 
svědčily o dopravním významu cyklostezky.

Důvody výstavby nových parkovacích míst 
a  argument, že lidé nemají kde parkovat, 
chápu a  jsem si ho vědom, ale opravdu 
těchto konkrétních pár míst (9 + 1) stojí v tom-
to prostoru za vytvoření úzkého dopravního 
hrdla s dvěma kolizními body (vjezd a výjezd 
automobilů z/do ulice Mostní).

V  projektu se kromě nových 10 parkova-
cích stání vrátí do organismu města původ-
ních 16 (vizte předchozí komentář), rozšíře-
ných vhodnějším stavebním uspořádáním 
na 19. Celkový přírůstek kapacity parková-
ní je tedy 29 stání, nikoliv 10. Jde o 5,1 % pro 
lokalitu Lobeček I + III. Pro obyvatele domů 
č. p. 701 – 705 jde bezesporu o významný 
nárůst.

Přestavbou dojde ke zrušení části stezky 
pro pěší a cyklisty a ke svedení cyklistů do 
velmi krátkého úseku oddělené cyklistické 
stezky široké 1,75 metrů a  dále již, formou 
piktogramového koridoru pro cyklisty, po 
komunikaci vedoucí k parkovacím místům 
pro motorová vozidla. Pro chodce vznikne 
nový chodník široký 2 metry.
Stávající šíře prostoru pro cyklisty je vyzna-
čena značením na 2,75 m. V novém řešení 
je od začátku úpravy až po její konec mi-
nimální šířka obousměrné komunikace 3,5 
m, tedy alespoň 1,75 m na jízdní pruh v jed-
nom směru. Nejde tedy o  vytvoření žád-
ného úzkého hrdla. Dva kolizní body sice 
vzniknou, ale při velmi nízkých intenzitách 
provozu a  z  povahy trasování komunikací 
i  při velmi malých rychlostech a  výborné 
(v  zásadě pravoúhlé) viditelnosti. Je tedy 
velmi nepravděpodobné, že v  těchto bo-
dech ke kolizi někdy dojde.

Bezpečnostním bonusem tohoto řešení je 
úprava křížení cyklostezky s tř. Legií, kde se 
ve stávajících dvou kolizních bodech zlepší 
rozhledy, sníží rychlosti a také zmizí z cyklo-
stezky 5 betonových sloupků, potenciálně 
nebezpečných pevných překážek. Chod-
ník pro chodce široký 2 m je pro obsluhu 
území dostatečně kapacitní, jeho trasová-
ní je výhodnější pro chodce (je blíže byto-
vým domům, takže zajistí i vazby mezi nimi) 
a oddělení chodců od cyklistů je bezpeč-
nější než stávající stav.

Jak chodník, tak piktogramový koridor pro 
cyklisty navíc nově vzniknou na ploše stá-
vající zeleně.

Na zeleň je třeba se podívat v celé úpravě 
komplexněji. Část odpovědi je pod první 
částí otázky. Druhá část odpovědi je vidět 
v  samotné situaci stavby, kde jsou zcela 
jasně vyznačeny nové zelené plochy, které 
vznikají zúžením ulice Mostní, v  zásadě po 
celé délce úseku a zmenšení výměry zpev-
něných ploch vedlejších křižovatek. Cel-
ková výměra zelených ploch je v řešeném 
celku v novém stavu vyšší s bonusem funkč-
ně lepšího využití celého předměstí. 

Opravdu to za těch pár míst stojí?

Zajímá mě Váš názor, zda si myslíte, že je 
to takhle v pořádku a v souladu s nějak-
ou koncepcí rozvoje cyklistiky a zda jsou 
možné ještě případné úpravy projektu.

Jako kompromisní řešení by se mohlo 
uvažovat třeba o změně způsobu par-
kování z příčného na podélné a se snížením 
počtu na 3-4 parkovací místa (jako je to v 
projektu naproti v ulici Předmostí), k těmto 
místům pouze jeden vjezd/výjezd a stáva-
jící stezka pro pěší a cyklisty v nezměněné 
šířce by byla nově vedená jako pěší zóna s 
povoleným vjezdem automobilů pouze pro 
obsluhu.

Navržené kompromisní řešení s jedním vjez-
dem a  výjezdem nelze do uvažovaného 
území bezpečně vkomponovat. Počet ko-
lizních bodů by zůstal stejný a vedení chod-
ců by bylo méně funkční.
  ING. PETR NOVOTNÝ, PH. D., 

ATELIER MOK

Pokud jsem se v něčem spletl, budu rád za 
upřesnění.

S díky za pozornost a pozdravem M. K.

PS: Je dobře, že se na jedné straně s využi-
tím dotace vytvořila cyklostezka do Záko-
lan, jejíž dopravní funkce je spíše rekreační.

Na druhé straně již existující, a dle mého ná-
zoru hojně cyklisty a chodci využívaný úsek 
stezky pro pěší a cyklisty s dopravní funkcí 
denního účelového dojíždění, se nahrazuje 
méně hodnotnou variantou, piktogramo-
vým koridorem pro cyklisty na komunikaci 
pro motorová vozidla.

Výstavba okružní křižovatky v Lobečku je v přípravě

S tředočeský kraj v součinnosti s městem 
Kralupy nad Vltavou připravuje dlou-

hodobě plánovanou výstavbu okružní kři-
žovatky v Lobečku, na rozhraní ulic Mostní, 
Třebízského a třída Legií. Realizace s největší 
pravděpodobností započne v červnu a trvat 
bude 6 měsíců.
Stavba velmi zásadně ovlivní tranzit napříč 
celým městem, nicméně už nyní je zřejmé, že 
doprava bude po celou dobu regulována 
semafory v rámci částečné uzavírky. Staveb-

ním etapám se posléze přizpůsobí i autobu-
sová obslužnost, a to zejména v souvislosti s 
posunutím či zrušením některých zastávek. 
Na internetových stránkách města posléze 
uveřejníme informace týkající se jízdních řá-
dů a objízdných tras. 
Projekt nové okružní křižovatky dále zahrnuje 
výstavbu nových parkovacích míst, výsad-
bu zeleně a v neposlední řadě i rekonstrukci 
navazujících chodníků. Další  výraznou  změ-
nu  přinese  úprava  zeleného  převýšení  ("ko-

peček") na Předmostí ve směru k Masarykovu 
mostu. V tomto prostoru vznikne devatenáct 
parkovacích stání, přičemž s dalšími deseti je 
počítáno ve směru ke křižovatce. K úpravě 
parkovacích míst následně dojde i na druhé 
straně ulice Předmostí. Zde zůstane zacho-
ván odbočovací pruh s vedlejším zeleným 
ostrůvkem, jenž bude napojen na okružní kři-
žovatku.

ALEŠ LEVÝ, 
TISKOVÍ MLUVČÍ

Legenda: černý text - dotaz občana, červený text - odpověd architekta
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REKONSTRUKCE KŘIŽOVATKY 
V termínu od 15. 4. do 10. 6. 2024 probíhá z důvodu rekonstrukce uza-
vírka křižovatky ulic J.Wolkera x K. Čapka x Štefánikova x Cesta bri-
gádníků v Lobečku. Během výstavby dojde k zajištění přístupu ke všem 
okolním nemovitostem. Naopak řidiči motorových vozidel nebudou 
moci parkovat v části ulice K. Čapka  a v části ulice J. Wolkera. Auto-
busová zastávka v ulici K. Čapka bude obsluhována bez omezení.
Rekonstrukci křižovatky provede mělnická STAVEBNÍ FIRMA NEU-
MANN, s. r. o., a to za celkovou cenu 2 998 441,23 Kč bez DPH, resp. 
3 628 113,89 Kč s DPH. ALEŠ LEVÝ, TISKOVÍ MLUVČÍ

REKONSTRUKCE SILNICE V ULICI VELTRUSKÁ 
Dne 28. března 2024 se na MěÚ sešli zástupci KSÚS a dalších dotče-
ných subjektů, aby definitivně rozhodli o průběhu oprav vybraných 
krajských komunikací.
Kralup nad Vltavou se bezprostředně týká rekonstrukce povrchu 
vozovky v ulici Veltruská (silnice č. II/101) probíhající v termínu od 19. 
4. do 8. 5. 2024. Délka opravovaného úseku, který bude kompletně 
uzavřen, začíná cca 100 m od kruhového objezdu u OD Tesco a 
končí křižovatkou u silnice č. II/608. Objízdná trasa směrem na Vel-
trusy povede po hlavní komunikaci (silnice č. III/00811) obousměrně 
na Chvatěruby, dále pak ke kruhovému objezdu u obce Kozomín. 

ALEŠ LEVÝ, TISKOVÍ MLUVČÍ

V pátek 22. března byly Kralupy 
poctěny neobvyklou návštěv-

nou, navštívili je ministr kultury 
Martin Baxa a místopředseda po-
slanecké sněmovny Jan Skopeček. 
Během dopoledne se pánové zú-
častnili pietního aktu v rámci při-
pomenutí tragického náletu v roce 
1945. Po uctění památky následo-
vala návštěva kostela za doprovo-
du pana faráře. 

V rámci krátké prohlídky centra 
nemohlo chybět památeční foto se 
Švejkem, to chce mít ve svém albu 

každý :). Dále se delegace přesunu-
la do prostor úřadu, kde je čekala 
beseda s představiteli města na té-
ma investičních projektů, zejmé-
na přestavby pivovaru na kulturní 
centrum. 

Oba pánové posléze zavítali  
i do samotné budovy pivovaru, aby 
se seznámili s aktuálním stavem 
prací. 

AJ

Dne 26. března 2024 po-
depsal místostarosta 

Vojtěch Pohl kupní smlouvu 
týkající se odkupu objektu 
bývalého středního odborné-
ho učiliště, ze kterého vznik-
ne nová základní škola s ka-
pacitou 540 žáků.

Středočeský kraj při krátkém 
slavnostním aktu reprezentoval 
starosta Libor Lesák, který je zá-
roveň krajským radním pro oblast 
investic, majetku a veřejných za-
kázek.

Záměr vybudovat novou základ-
ní školu podpořili kralupští zastu-
pitelé na jaře loňského roku. Měs-
to odkoupilo celý areál za bezmála 
40 milionů korun, přičemž nákla-
dy na přestavbu činí cca 500 mil. 
korun (až 80 % nákladů by však 

mohly pokrýt finanční prostřed-
ky z dotačních titulů). „Jsem rád, 
že jsme se se Středočeským kra-
jem na odkupu areálu školy do-
mluvili. Našim cílem je vytvořit 
adekvátní vzdělávací prostředí, 

jež bude srovnatelné s ostatními 
místními školami,“ uvedl při pod-
pisu smlouvy místostarosta Voj-
těch Pohl, jenž odhaduje začátek 
rekonstrukce spíše na druhou po-
lovinu roku 2025.

Škola bude obsahovat kmeno-
vé učebny, odborné učebny, kabi-
nety, sborovnu, sociální zázemí 
pro žáky a personál, tělocvičnu 
(případně návrh přístavby nové 
tělocvičny s vlastním zázemím). 
Provoz nové základní školy by 
měl být podle odhadů zahájen ve 
školním roce 2027/2028. „My se 
nyní začneme připravovat na re-
konstrukci školy, její přestavbu 
a já osobně věřím, že za několik 
let sem budou chodit nejen spo-
kojení žáci, ale také dobří peda-
gogové. Naším cílem je vytvoření 
další kvalitní vzdělávací instituce 
v Kralupech,“ uvedl místostarosta 
Petr Holeček, jenž má školství ve 
své gesci. 

ALEŠ LEVÝ, 

TISKOVÝ MLUVČÍ

Město odkoupilo areál bývalého učiliště od Středočeského kraje

Návštěva ministra v Kralupech
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Nadcházející akce:
Pozvánka pro děti z mateřských škol, žáky 
základních škol a širokou veřejnost na Hmyzí 
poznávačku s možností zapojení se do soutěže 
o věcné ceny, která bude probíhat ve dnech 
13.–26. 5. v Kralupech nad Vltavou. Více 
informací naleznete na www.maskralupsko.cz.
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MAS Kralupsko, z. s. realizuje pro-
jekt „Místní akční plány IV ORP 

Kralupy nad Vltavou,“ který je realizo-
ván v rámci výzvy č. 02_23_017 Akční 
plánování v území – MAP.
Cílem realizace místních akčních plánů rozvo-
je vzdělávání je podpora společného plánová-
ní a spolupráce mezi vzdělávacími institucemi 
a dalšími organizacemi působícími v oblas-
ti vzdělávání, která umožní společné řeše-
ní specifických potřeb daného území. Sou-
časně budou podpořeny vzdělávací akce, jak 
pro žáky, tak pedagogy, které budou rozvíjet 
kvalitu vzdělávání v mateřských a základních 
školách.

V rámci projektu byly již 
realizovány následující akce:
 Setkání ředitelů škol a školek v ORP 
Kralupy nad Vltavou
Dne 7. února se v prostorách MěÚ Kralupy 
nad Vltavou sešli ředitelé škol a školek z úze-
mí ORP Kralupy nad Vltavou, aby diskutovali 

o budoucnosti vzdělávání v regionu. Toto vý-
znamné setkání zahájil Libor Lesák, starosta 
města a předseda MAS Kralupsko, z. s., který 
přivítal účastníky a poděkoval jim za jejich 
angažovanost ve prospěch vzdělání.

Hlavním bodem programu bylo seznámení 
účastníků s projektem MAP IV ORP Kralupy 
nad Vltavou. Součástí setkání byla také diskuse 
se zástupci OSPOD a odborem sociálních věcí, 
školství a kultury, která poskytla prostor pro 
výměnu názorů a zkušeností v oblasti sociální 
péče a vzdělávání.

 Dramatická výchova pro pedagogy
Dne 20. března se v Komunitním centru U Ha-
vrana ve Veltrusech konala akce zaměřená na 
dramatickou výchovu pro pedagogy. 

Celkově byla akce hodnocena velmi pozitiv-
ně, pedagogové si z ní odnesli mnoho inspirace 
a konkrétních nápadů, které mohou okamžitě 

aplikovat ve své výukové praxi. Tato událost 
zároveň potvrzuje důležitost projektu MAP IV 
ORP Kralupy nad Vltavou.

Aktivity projektu jsou pozitivním krokem smě-
rem k posílení spolupráce mezi školami, škol-
kami a místními institucemi, a k posílení vzdě-
lávacího systému v regionu ORP Kralupy nad 
Vltavou. Díky takovýmto iniciativám se otevírá 
prostor pro další rozvoj a inovace ve prospěch 
vzdělání našich dětí a mládeže. Dále dochází 
k podpoře profesního rozvoje pedagogů a zvy-
šování kvality vzdělávacího procesu v regionu.

NIKOLA KUČEROVÁ, 

PROJEKTOVÝ MANAŽER MAP IV

N emáte-li platný cestovní 
pas, nebo budete potřebo-

vat vyřídit pas i pro své nezle-
tilé děti, nenechávejte podání 
žádosti až do doby před letní 
turistickou sezónou. Vyhnete se 
tak zbytečným frontám na úřadě a 
ušetříte svůj čas. Právě nyní si mů-
žete v rezervačním systému měst-
ského úřadu zajistit termín pro po-
dání žádosti a následné vyzvednutí 
cestovního dokladu. S využitím 
rezervačního systému se mů-
žete objednat na vámi prefero-
vaný den a hodinu, předejdete 
tak zbytečnému čekání.

Při cestovatelském plánování 
zohledněte i skutečnost, že ně-
které státy vyžadují pro vstup 
do země platný pas ještě něko-
lik měsíců po plánovaném ná-
vratu z ciziny. Jedná se o státy 
mimo Evropskou unii, proto si 
včas zjistěte u zastupitelského úřa-

du daného státu nebo prostřednic-
tvím Ministerstva zahraničních 
věcí ČR, jakou minimální dobu 
platnosti cestovního pasu daný 
stát vyžaduje.

Pokud budete cestovat do stá-
tů Evropské unie, můžete jako 
cestovní doklad použít i občanský 
průkaz. DAGMAR VOLFOVÁ, 

VEDOUCÍ SPRÁVNÍHO ODBORU

Náležitosti žádostí o cestovní do-
klady najdete na webu města: 
www.mestokralupy.cz

Podmínky pro vstup do jednotli-
vých zemí najdete na webu Mi-
nisterstva zahraničních věcí ČR: 
https://www.mzv.cz/

AJ

Plánujete letní dovolenou? 
Chcete předejít frontám?

Zařiďte si cestovní pas v předstihu

Rezervační 
systém MěÚ.

Informace 
k osobním 
dokladům na 
portálu MVČR.

Podmínkou pro použití Portálu je mít jeden z druhů 
tzv. elektronické „identity občana,“ nejrozšířenějším 
je „bankovní identita,“ a datovou schránku.

„Ušetříte čas a cestu na úřad“
Žádost lze podat z pohodlí domova 
prostřednictvím internetového 
„PORTÁLU OBČANA.“

Možnost podání e-žádosti 
o nový řidičský průkaz

Nejsnadnější cesta k Portálu (pokud nevyužijete výše zobrazený 
QR kód) - na hlavní webové stránce města je viditelně umístěno 
tlačítko „Portál občana a platební brána.“ 

Zde krátké instruktážní video, v případě potřeby 
i podrobnější návod Ministerstva dopravy ČR: 
https://www.mdcr.cz/digitalizace/e-podani

KAMIL HAINC, TAJEMNÍK MĚÚ

Novinky Místní akční skupiny Kralupsko

Taková byla Okoř 2024!
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ZNÁTE WEBOVÉ STRÁNKY 
AUTOBUSY 2024?
Webové stránky autobusy2024.idsk.cz
byly zřízeny pro lepší orientaci v dopravě, 
hlavně od prosince tohoto roku, kdy vstoupí 
v platnost nové jízdní řády a provoz velké 
části linek bude zajišťován novými dopravci, 
rovněž bude realizována úprava linkového 
vedení. 

OLDŘICH BUCHETKA, IDSK 

ZRUŠENÍ SLUŽBY  
MOBILNÍCH SVOZŮ
Informujeme občany o zrušení služby MOBILNÍCH 
SVOZŮ pro její malé a neefektivní využití. 
Tato služba je nyní pokryta stávající nabídkou tech-
nických služeb a MěÚ. Jedná se o možnost ode-
vzdání odpadů do sběrného dvoru každý den 
v roce, čtrnáctidenním cyklem vyvážení biopopel-
nic pořízených přes MěÚ a individuální odvoz objed-
naný u TSM. TOMÁŠ BRONEC, TECHNIK TSM

JARNÍ ÚDRŽBA  
MĚSTA
Rozhovor 
s Lubošem 
Němcem, 
ředitelem TSM 
Kralupy.

PŘEHLED INFORMAČNÍCH KANÁLŮ MĚSTA
https://www.mestokralupy.cz/ web města

https://www.kralupskyzpravodaj.cz/ web KZ

https://www.facebook.com/kralupy Facebook města

https://www.facebook.com/KralupskyZpravodajOficialni Facebook KZ

https://www.instagram.com/mestokralupy Instagram města

https://www.instagram.com/kralupskyzpravodaj.cz/ Instagram KZ

https://twitter.com/mestokralupy Twitter města

https://mestokralupy.munipolis.cz/ Munipolis

https://www.kralupytv.cz/ web kralupské TV

https://www.youtube.com/@mestokralupy001 YouTube Kralupy TV

https://www.youtube.com/@meukralupy YouTube MěÚ Kralupy

Vminulém zpravodaji jsme vás informovali 
o připravované plastice lokomotivy, která 

bude připomínat i slavného rodáka z našeho 
kraje Antonína Dvořáka, který byl velkým ob-
divovatelem nové techniky – výstavby železnic 
a parních lokomotiv. 

V literatuře jsou zaznamenány jeho vzpomín-
ky (jako malého kluka) na pokládání železnič-
ních kolejí v Nelahozevsi před rodným domem. 
A zároveň na jeho vnímání velkého pozdviže-
ní a fascinaci událostí, když tak jako v Kralu-
pech, přijela první parní lokomotiva k jeho do-
movu… I v tomto případě to byla lokomotiva 
„PLANIAN.“ Dále je známo, že se často chodil 
dívat k nelahozeveským tunelům na projíždějící 
parní lokomotivy. Důkazem je knižní brožurka 
“Malý Antonín Dvořák a železnice" od Vratisla-
va Šimůnka, kterou najdete na webu zpravodaje 
po načtení QR kódu, malá ochutnávka: 

Na levém břehu Vltavy nedaleko Kralup le-
ží Nelahozeves. Tam se přestěhoval hostinský 
a řezník František Dvořák, pronajal si lobkovic-
ký výsadní hostinec a s manželkou Annou vy-
chovávali osm dětí. Jejich prvorozený syn, An-
tonín, se narodil 8. září 1841 a říkali mu Anton. 
Jako nejstarší měl pokračovat v otcově živnosti.

Nelahozevský kantor Josef Spitz, ke kterému 
přišel šestiletý Antoním do školy, brzy poznal 
chlapcův sklon k hudbě a učil ho hrát na housle. 
Malý Dvořák s chutí hrával s kapelou o muzi-

kách, tu a tam nějaké sólo i v kostele. Nikdo však 
nepomyslel, že se stane jeho životním posláním.

Kromě hudby poznal Antonín Dvořák ještě 
jednu velkou celoživotní lásku – nově budo-
vanou železnici.

První rozruch do malé vesničky nad Vlta-
vou zaneslo 28. dubna 1842 sedm cizích pá-
nů, kteří z rána pomalu procházeli od Lobče, 
ukazovali na některé chalupy i zahrádky a pil-
ně zapisovali do poznámkových bloků. Odešli 
směrem na Staré Ouholice. 

O učiteli Antonína Dvořáka - Josefu Spitzovi 
- se dočtete v některém z dalších zpravodajů.

Akci muzea k výročí Antonína Dvořáka na-
jdete na str. 25.

ANDREA JŮNOVÁ

Připomeneme si 120. výročí od úmrtí Antonína Dvořáka

Pro pohodlný vstup do Šalandy město 
opatřilo plošinu (pro handikepované, 
seniory a maminky s kočárky).

Díky našim občanům se můžou Kralupy n. Vlt. 
za rok 2023 pochlubit krásnými výsledky ve sbě-
ru vysloužilého elektrozařízení, které bylo předá-
no ke zpětnému odběru společnosti Elektrowin 
o celkové hmotnosti 104 350 kg. Každý obyva-
tel tak odevzdal průměrně 5,56 kg spotřebičů. 
Ušetřili jsme tak spotřebu elektřiny a  snížili pro-
dukci skleníkových plynů. Nespotřebovali jsme 
ropu, železnou rudu, měď a hliník, které jsou po-
třebné pro průmyslovou výrobu. Nahradili jsme 
je právě recyklací odevzdaných spotřebičů. 

Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje Osvědčení 
o podílu na zlepšení životního prostředí, které na 
základě dosažených výsledků vystavil kolektivní 
systém pro sběr a recyklaci vysloužilých spotře-
bičů Elektrowin.

Vyplývá z  něj, že díky našim odpovědným 
obyvatelům došlo za rok 2023 k úspoře produk-

ce CO2 o 1 176,40 tun. Tipnete si, kolik smrků po-
hltí stejné množství CO2? Je to 453 ks!

Také nebylo nutné vytěžit a  spotřebovat 
61 193,53 litrů ropy. Představte si, že z  tohoto 
množství se pokryje spotřeba pohonných hmot 
auta např. na cestu z Prahy do Brna po dálnici 
D1, a to 2 289x.

Došlo také k úspoře 629 938,41 kWh energie. 
Asi stejné množství, jako kdybychom spustili cyk-
lus myčky nádobí 629 939x.

Z odevzdaného množství spotřebičů se poda-
řilo vrátit do výroby 60 473,27 kg železa. Takové 
množství recyklovaného železa je možné použít 
pro výrobu 2 479 ks nových praček, aniž by bylo 
nutné těžit železnou rudu.

Recyklací vysbíraných spotřebičů se také 
podařilo získat 2 088,67 kg mědi, což stačí pro 
ražbu 371 320 1€ mincí, nebo 2 527,80 kg hliní-

ku, který by stačil na výrobu 168 521 plechovek 
o objemu 0,33 l.

Elektrowin v  roce 2023 úspěšnou spolupráci 
s naším městem ocenil 30 000 Kč ze svého moti-
vačního programu. Finanční prostředky byly vy-
užity na obnovu kamerového systému v našem 
sběrném dvoře TSM v Libušině ulici. 

Pamatujte! Elektrozařízení obsahuje nejen 
dále využitelné materiály, ale také škodlivé lát-
ky. Odhozením do popelnice se elektrozařízení 
nedostanou k recyklaci, ale skončí nevyužité na 
skládce. Odevzdávejte spotřebiče na sběrný 
dvůr nebo poslednímu prodejci při zakoupení 
nového. Podílíte se tím na zlepšování životního 
prostředí. 

HELENA TRAXLOVÁ, 
ODBOR ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ, MĚÚ KRALUPY

CO JSME V ROCE 2023 UDĚLALI PRO ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ?
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Lokomotiva Planian.

Malý Antonín Dvořák  
a železnice.
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Sportovní dotace pro mládež a dospělé, komu byly schváleny?

Sportovní programové dotace - mládež 
Schválená  
dotace

SPORT KRALUPY, z. s. 33 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl stolního tenisu 17 000 

TJ KRALUPY - Asociace sportu pro všechny 12 000 

SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Minice 30 000 

ČSS, z. s. - Sportovně střelecký klub Kralupy nad Vltavou 26 000 

VETAS team Kralupy, z. s. 0 

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl silový trojboj 10 000 

Sportovní klub TATA GYM z. s. 50 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Šachový klub Kralupy nad Vltavou 36 000 

Jiu-Jitsu Kralupy 63 000 

TS Naděje Kralupy nad Vltavou, z. s. 100 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl kanoistiky 90 000 

Tiger - Jiu Jitsu, z. s. 160 000 

Gladiator Training, z. s. 80 000 

Horolezecký oddíl Kralupy nad Vltavou, z. s. 90 000 

ČRS, z. s., místní organizace Kralupy nad Vltavou 50 000 

FIT FOR YOU, z. s. 234 000 

Diamond Gym fitness club 85 000 

Shiners, z. s. 37 000 

Oh Do Kwan, z. s. 40 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Moderní pětiboj 250 000 

Ski klub Kralupy, z. s. 270 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl judo 270 000 

FK Kralupy 1901, z. s. 370 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Tenisový oddíl 170 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl krasobruslení 400 000 

Rugby Club Kralupy nad Vltavou 207 000 

Basketbalový klub Kralupy - junior, z. s. 400 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Plavecký oddíl Kralupy (POKr) 400 000 

Kralupy Wolves, z. s. 400 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Turistický oddíl (KČT) 200 000 

TJ Sokol Kralupy nad Vltavou 180 000 

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl volejbalu 400 000 

FOTBALOVÝ KLUB ČECHIE KRALUPY n. V., z. s. 280 000 

Tenis Akademie Bálek, z. s. 60 000 

Hokejový klub Kralupy nad Vltavou, z. s. 400 000 

Celkem 5 900 000

Sportovní programové dotace - dospělí
Schválená  
dotace

TJ KRALUPY, z. s. - Šachový klub Kralupy nad Vltavou 37 000

TJ KRALUPY, z. s. - Stolní tenis 22 000

ČSS, z. s. - Sportovně střelecký klub Kralupy nad Vltavou 15 000

VETAS team Kralupy, z. s. 0

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl silový trojboj 20 000

TJ KRALUPY - Asociace sportu pro všechny 28 000

Gladiator Training, z. s. 50 000

TJ KRALUPY, z. s. - Plavecký oddíl Kralupy (POKr) 40 000

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl kanoistiky 50 000

TJ KRALUPY, z. s. - Moderní pětiboj 25 000

Rugby Club Kralupy nad Vltavou 50 000

TJ KRALUPY, z. s. - Oddíl judo 50 000

TJ KRALUPY, z. s. - Turistický oddíl (KČT) 30 000

FOTBALOVÝ KLUB ČECHIE KRALUPY n. V., z. s. 70 000

Kralupy Wolves, z. s. 120 000

Basketbalový klub Kralupy - junior, z. s. 90 000

TJ KRALUPY - Oddíl volejbalu 50 000

Slingshot Club Kralupy nad Vltavou 49 000

TJ KRALUPY - Tenisový oddíl 74 000

FK Kralupy 1901, z. s. 130 000

Celkem 1 000 000

Iv uplynulých měsících jsme se 
setkávali v  prostorách domu 

s pečovatelskou službou. Senioři 
a  děti prožívali chvíle všedních 
dní a očekávali svátky.

Opět se vytvořila dětská sku-
pinka, která si najde čas a chuť 
každé pondělí trávit odpoled-
ní čas s  babičkami a  dědečky. 

Třetím rokem se skupinka senior-
ských studentů prokousává ně-
meckou gramatikou a  slovíčky. 
Odměnou jim je čím dál tím větší 
možnost cizí jazyk použít.

Hledáme další příležitosti potká-
vání se dalších skupinek i jednotliv-
ců. Vydařené jsou již tradiční akce 
ve spolupráci s Církví bratrskou.

O  našem projektu jsme infor-
movali kralupskou veřejnost na 
farmářských trzích. Těšíme se, 
že na připravované akce, kte-
ré chceme v  červnu nabídnout 
v  příjemném prostředí zahrady 
DPS, snad přijdou noví zájemci 
z různých věkových kategorií.

My pro ně připravujeme dal-

ší ukázku canisterapie, jógy, ale 
i obyčejné popovídání a opéká-
ní buřtů.

Děkujeme za podporu našeho 
projektu městu Kralupy.

 RENÁTA NĚMEČKOVÁ 

A DAGMAR KNÖPFELMACHEROVÁ, 
REALIZÁTORKY PROJEKTU

Po dvou víkendech usilovné prá-
ce se nám podařilo to, co se zpr-
vu zdálo být nemožně – znovu 
jsme vdechli život dávno zapo-
menuté stezce. Nelahozeveská 
zámecká stezka kdysi propojo-
vala Lobečskou skálu se zám-
kem v Nelahozevsi a díky zápalu 
dobrovolníků jsme zvládli její část 
obnovit. Stačí dole u řeky vedle 
tunelů odbočit nahoru do svahu 
a po lesních schodištích po úpa-
tích hluboké rokle vystoupat až 
do anglického zámeckého par-
ku. Připravena je také odbočka 
do Lešanského háje a ke kap-
ličce sv. Jana, odkud se dá po-
kračovat směrem na Hostibejk. 
Otevírají se tak krásné přírodní 
scenérie, které dosud zůstávaly 

většině Kralupáků zcela skryty. 
Stezka je už dnes plně průchozí 
a díky povrchu ze štěpky se dá 
pohodlně projít i po dešti. Jen by 
každý  měl počítat s tím, že terén 
je tam trochu složitější a vypravit 
se na ni může být pořádný záži-
tek. 

Na projektu se podílelo přes 
250 dobrovolníků, a to nejen 
z  našeho regionu. Skvělou opo-

ru nalezl ve vedení města, také 
u obce Nelahozeves a House of 
Lobkowicz. Za celou organiza-
ci bych chtěl všem, kteří se po-
díleli, nesmírně poděkovat. Díky 
vám je naše město zase o trochu 
krásnější. Tento projekt nám uká-
zal, že když se nadchneme pro 
dobrou věc, společně dokáže-
me zázraky. 

Tento příběh ale ještě nekončí. 

Pro Nelahozeveskou zámeckou 
stezku aktuálně hledáme nějaké 
krásné poetické jméno, plánuje-
me její vyznačení do map, přiby-
dou na ní nové lavičky a pose-
zení a v průběhu tohoto měsíce 
bychom ji rádi oficiálně otevřeli. 
Zlatým hřebem oslav bude za-
sazení stromu na památku vší té 
dřiny, potu a dobrých skutků. 

RADIM SITAŘ

V Kralupech jedeme společně dál

Kam v Kralupech na procházku? Nelahozeveská zámecká stezka je dokončena!



11AKTUALITY

■ 30. března nás ve věku 96 let opustil čestný občan města Ing. Josef Stupka. 
Historik, učitel, spisovatel a kronikář. Autor 12 publikací o Kralupech.

P ana Stupku jsem znal jako všichni ostat-
ní – především prostřednictvím jeho 

knih, které jsou nedílnou součástí knihoven 
asi všech obyvatel Kralup. Měl jsem však to 
štěstí znát ho i osobně. Poslední roky se sice 
stranil veřejnosti, ale o to větší radost jsem 
měl, když mě letos v lednu přijal a já ho mohl 
navštívit. Původně to mělo být krátké setkání 
na půl hodiny, ale nakonec z toho byly hodi-
ny dvě. Čas vyplněný poutavým vyprávěním, 
vzpomínáním a laskavým humorem, který si 
držel do poslední chvíle. Na moji otázku, zda 
by něco potřeboval, s úsměvem odpověděl: „Už 
jen minci.“ A vzápětí dodal: „Pod jazyk, pro 
převozníka.“ 

Pan Stupka část dětství strávil v Praze, ale 
nakonec se s matkou vrátil zpět do rodných 
Kralup, kde získali podnájem v domě, v němž 
kdysi bydlel jeho dědeček Čeněk Bednář – je-
den z prvních kralupských strážníků. Toto mís-
to v Bořivojově ulici se mu nakonec stalo do-
movem až do konce života.

Pod vlivem svých učitelů z žákovských let 
se v mládí rozhodl pro dráhu učitele, avšak 
toto jeho předsevzetí vzalo za své, neboť pod-
mínkou pro studium byla hra na housle, které 
neměl, jelikož pocházel ze skromných pomě-
rů. V roce 1942 šel tedy studovat Vyšší školu 
elektrotechnickou v Praze. Jako kluk miloval 
film a vše kolem kinematografie, a protože byl 
výborným studentem, volný čas mohl trávit 
coby praktikant promítače v kralupském kině. 
Tehdy ještě netušil, že se jednou kvůli norma-
lizaci, která mu znemožní docenturu, do stej-
ného kina vrátí jako promítač.

Za války, po uzavření škol, nuceně nastoupil 
do Luftschutzwache, kde jako člen protipožár-

ní ochrany pomáhal s odstraňováním sutin 
z rozbombardovaného města nebo střežením 
nevybuchlých bomb. Nálet na Kralupy prožil ve 
sklepení sladovny pivovaru, kam se nyní z části 
nastěhuje nové muzeum, instituce, kterou před 
30 lety spoluzakládal.

Část mládí strávil také v Děčíně, kam ro-
diče přesídlili kvůli jeho studiím. Z této doby 
pochází také historka, která nejlépe dokres-
luje jeho kultivovaný smysl pro humor. Tehdy 
byl při psaní písemné práce neprávem nařčen 
z podvádění. Dle profesora vše opsal od svého 
souseda, který však patřil k nejslabším žákům, 
o čemž všichni dobře věděli, krom onoho uči-

tele. Noblesní odplata následovala záhy. Když 
se profesor při další hodině spletl a napsal na 
tabuli chybu, jediný, kdo si toho všiml, byl mla-
dý Stupka. Místo, aby učitele sám upozornil na 
mylný údaj, zašeptal správné znění onomu sla-
bému studentovi, který s radostí profesora na-
hlas opravil. Celá třída se pak náramně bavila. 

On sám se nakonec také stal pedagogem. Po 
vystudování ČVUT učil na průmyslové škole 
elektrotechnické, dále na Střední průmyslové 
škole spojové techniky i na Fakultě elektro-
techniky při UK. Po roce 1968 však skončil 
u dělnických profesí.

O panu Stupkovi se často hovoří jako o ama-
térském historikovi. Přiznám se, že toto ozna-
čení v souvislosti s ním nemám rád. To slovo 
„amatérský“ v sobě nese punc nekvalifikova-
nosti, nepoctivosti a povrchnosti. A někým ta-
kovým pan Stupka rozhodně nebyl. Historii 
svého rodného města měl v malíčku a se zau-
jetím a vřelostí o ní dokázal vyprávět nejen na 
stránkách svých knih. Stačilo se jen zeptat. Byl 
živoucí kronikou našeho města a bylo snadné 
se s ním zapovídat.

***
Při mé další návštěvě bylo znát, že pan Stup-

ka již stojí v pomyslném přístavu. Bylo to pár 
dní před jeho smrtí. Už mě nepoznal a jen pro-
nesl: „Tak vysoký věk bych nikomu nepřál.“ 
Přát mu brzké uzdravení se v daný okamžik 
nehodilo. A tak jsem se rozloučil úsměvem za 
nás za všechny… Zašátral jsem v kapse a vy-
lovil pětikorunu. Vím, že to bylo málo, ale víc 
jsem u sebe neměl. Šťastnou plavbu! Snad se 
s Vámi převozník nezapovídal a dovezl Vás na 
ten správný břeh.

J. BARTOVANEC HAVLÍK

Zemřel Ing. Josef Stupka

Ing. Josef Stupka
(*22. 12. 1927, † 30. 3. 2024) 

Jmenován čestným občanem města 
Kralupy nad Vltavou dne 21. listopadu 
2012. Josef Stupka vystudoval elektro-
technickou fakultu ČVUT. Působil nejpr-
ve jako středoškolský a poté vysokoškol-
ský pedagog. Z dějin Kralup publikoval 
nejméně 200 kratších medailonků s his-
torickou tématikou v našem zpravodaji. 
Rovněž je autorem dvanácti knih  
o historii města.  

Příběhy našich sousedů 
aneb Příběhy, které v učebnicích nenajdete...

To je název vzdělávacího projektu or-
ganizace Post Bellum pro žáky os-

mých a devátých tříd či tercií a kvart 
víceletých gymnázií. 

Žáci mají za úkol vyzpovídat zajímavého pa-
mětníka, natočit jeho vzpomínky, digita-
lizovat fotografie, prozkoumat archivy a 
nakonec vytvořit rozhlasovou, televizní 
nebo psanou reportáž či dokument.

Prezentace jejich usilovné práce pro-
běhla 27. března v krásných prvorepub-
likových prostorách Velvarské Záložny. 

Příběhy pamětníků - Petra Schönfelda, 
Miloše Šťastného, Václava Klofáta, Da-

vida Haase a Zdeňka Weitosche, prezentovali 
studenti ze Základní školy Karla Hašlera v Lib-
čicích, Václava Havla v Kralupech, veltruské a 
velvarské základní školy a kralupského Dvo-
řákova gymnázia. 

Letošní ročník nebyl soutěžní, jednotlivým 
týmům se dostalo hodnocení odborné poroty 
složené z redaktorů novin či historiků.

Večer zpestřilo několik hudebních a tanečních 
vystoupení velvarské základní umělecké školy. 

Poděkování za krásný zážitek patří Mi-
chaele Kuptíkové, koordinátorce projektu 
na Kralupsku, už teď se těšíme na další 
ročník...   ANDREA JŮNOVÁ

Obnovený křížek  
na Hrombabě.

Účastníci projektu.
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Reportáž  
ze slavnostního večera.
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Lubomír Nácovský 
se narodil 26. května 1935 
v Kralupech nad Vltavou - 
v nynější Vltavské ulici. 

V ystudoval Střední průmy-
slovou školu chemickou 

v Praze. Následně pracoval 
jako mistr provozu v kralup-
ském závodě Barvy a laky.

Svou sportovní kariéru za-
počal již po návratu ze základ-
ní vojenské služby jako člen 
Svazarmu. 

Usilovnému tréninku obě-
toval většinu svého volného 
času - odpoledne po zaměstnání, často i so-
boty, neděle a dovolené. 

Denně po večerech trénoval zaměřování, tak 
důležité v jeho hlavní disciplíně – rychlopalbě 
na olympijské siluety, kdy se série pěti ran střílí 
ve stále kratších intervalech. 

Největších úspěchů dosáhl ve střelbě z rych-
lopalné pistole a velkorážného revolveru. V ro-
ce 1962 poprvé reprezentoval Československo 
na Mistrovství světa v Káhiře, kde obsadil 5. 
místo. 

Životního úspěchu dosáhl na letních olym-
pijských hrách v Tokiu v roce 1964, kde vybo-
joval bronzovou medaili ve střelbě rychlopal-
nou pistolí na 2x 30 ran nástřelem 590 bodů. 
Pouze dva body mu scházely k prvnímu místu 
na vítězného Fina Linnosvuana. Na stříbrné-
ho Rumuna Tripsu dokonce jen jeden. Jeho 

úspěchy jsou o to cennější, 
že byly dosaženy v ryze ama-
térských podmínkách (často 
trénoval jen "na sucho" - bez 
použití střeliva, k ostré střel-
bě se dostával hlavně na sou-
středěních). 

Po návratu z olympiády byl 
spolu s dalšími olympioniky 
přijat prezidentem republiky 
na Pražském hradě. Za skvě-
lou reprezentaci vlasti dostal 
titul “zasloužilý mistr sportu”. 
Čechoslováci si tehdy z Japon-
ska přivezli řadu zlatých, stří-

brných a bronzových medailí. Nejznámější je 
první místo gymnastky Věry Čáslavské. 

Jeho sportovní kariéra pokračovala. V roce 
1965 a 1969 se stal mistrem Evropy v druž-
stvech a v roce 1970 dokonce dvojnásobným 

mistrem světa (opět v družstvech) ve střelbě 
rychlopalnou i velkorážní pistolí. 

Jako člen reprezentačního týmu pistolářů se 
účastnil vrcholných mezinárodních soutěží až 
do poloviny 70. let (Káhira, Stockholm, Lipsko, 
Wiesbaden, Budapešť, Bukurešť, Moskva, Ví-
deň, Sofie, Thun, Curych, Wroclaw, Suhl a Bě-
lehrad), ovšem v individuálních soutěžích už 
na své výsledky z olympiád nenavázal.

Po ukončení sportovní kariéry si velmi oblíbil 
tenis, který hrával na tenisových kurtech národ-
ního podniku Barvy a laky. Hodně času i energie 
věnoval výstavbě tenisových kurtů v Lobečku, 
ale už si na nich bohužel nikdy nezahrál… Zemřel 
náhle ve věku nedožitých 47 let - 8. března 1982. 

Na jeho počest kralupští tenisté uspořáda-
li alespoň “Memoriál Luboše Nácovského”. 
V rámci ankety “Sportovec Kralup nad Vlta-
vou roku 2009” byl tento významný sportov-
ní střelec in memoriam uveden do Síně slávy.

V květnu roku 1935 se v Kralupech narodil olympionik
■ Připomeňme si životní cestu československého reprezentanta ve střelbě z rychlopalné a velkorážní 
pistole, trojnásobného mistra republiky, bronzového medailisty z letní olympiády v Tokiu...

Úspěchy:
1964 3. místo OH Tokio - rychlopalná pistole jednotlivců 2x 30 ran

1966 2. místo MS - velkorážní pistole jednotlivců

1968 7. místo OH Mexiko - rychlopalná pistole jednotlivců 2x 30 ran

1969

1. místo ME - rychlopalná pistole družstev 2x 30 ran

1. místo ME - standardní pistole družstev

3. místo ME - velkorážní pistole jednotlivců

1970

1. místo MS - rychlopalná pistole družstev 2x 30 ran 

1. místo MS - velkorážní pistole družstev

3. místo MS - velkorážní pistole jednotlivců

4. místo MS - rychlopalná pistole jednotlivců 2x 30 ran

Paní Štěpánko, jaký byl váš muž?
Velmi obětavý, pracovitý, zodpovědný, spoleh-
livý a přátelský. Za rodinu by dýchal, ale byl 
s námi málo, skloubit náročnou práci a spor-
tovní kariéru nebylo jednoduché. 

Jak se dostal ke střelbě?
V dětství inklinoval k pistolkám asi jako větši-
na kluků. Vyprávěl mi, jak mu jeho maminka 
vyhodila “pušku” z okna. To mohly být jeho 
“střelecké” začátky… Chtěla totiž, aby byl stu-
dovaný a věnoval se smysluplnějším zájmům 
- třeba hře na housle.

Později létal s kamarády v Kralupech na bez-
motorovém letadle, kvůli své výšce (byl hod-
ně vysoký) se pak do kabiny už nevešel, tak 
začal střílet.

Na vojně “propadl” střelbě zcela. Poté to mě-
lo rychlý spád. V 61. roce se dostal do repre-
zentace. Následovalo 1. MS v Egyptě, kde byla 
tou dobou na dovolené jeho maminka, tak mu 
mohla fandit… 

Kde vůbec trénoval?
Trénoval hlavně „na sucho“ (bez použití stře-
liva). Dále na soustředěních. Občas na Hosti-

Začalo to vyhozenou 
puškou z okna...
■ Opravdu chtít a jít si za tím, to je klíč k úspěchu, který platil dříve i 
dnes, ať se člověk věnoval čemukoli. I když neměl ideální podmínky, 
odhodlání a silná vůle byla motorem, který jej poháněl vpřed... Jaký 
byl olympionik Lubomír Nácovský očima své ženy?

bejku v rokli (v Kralupech střelnice tou dobou 
nefungovala). V posledních deseti letech svého 
života jezdil střílet do Velvar. Také hodně po-
siloval, aby měl fyzičku. 

Změnil ho dosažený úspěch?
Vůbec, pořád byl stejně skromný. 

Novomanželé 
Nácovští.
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Z ažil jsem pana Nácovského jako ma-
lý kluk, bylo mi 8/10 let, kamarádil 

s mým tátou, stříleli spolu ve Svazarmu… 
Pamatuji si, že na střelnici do Velvar jezdil 

trabantem a byla s ním velká legrace, moc to-
ho sice nenamluvil, ale když něco řekl, stálo 
to za to.

Tato střelnice byla postavená na černo ješ-
tě za komunistického režimu, šéfoval jí pan 
Studnička. Střílelo se tady krátkými i dlouhý-
mi zbraněmi, v době pana Nácovského rych-
lopalnou pistolí a velkorážným revolverem.

Když sem “Náca” přijel trénovat, tak ostatní 
střelci ani nevyndali pistole. Dívali se raději na 
něho, byl to “koncert”, fakt uměl. Měl speciálně 
upravené zbraně, např. revolver ZKR brněnské 
zbrojovky. Jelikož jeho ruce byly obrovské (byl 
to mohutný chlap), měl speciální anatomické 
rukojeti. Půjčit si jeho zbraň tedy nešlo, bylo 
to jako držet “kmen” :). 

Jeho výška mu občas komplikovala stře-
lecký život… Když jel na závody, tuším do 
Mladé Boleslavi či Rakovníka, zjistil, že tam 
nemůže střílet, že přes přístřešek nevidí na 
terč, tak tam kvůli němu vyřízli do prken 
díru :). 

Ještě si vybavuji, jak nám v dílně u táty 
vyprávěl příhodu z Německa… Za komunis-
tů s ním do zahraničí vyrážela velká výpra-

va nohsledů, jeden člen doprovodu mu vezl 
pistole, ale nevzal mu náboje. Když byli na 
místě, Náca si je šel opatřit za diety po své 
ose (aby mohl vůbec trénovat). Tamější pro-
davač jej však poznal, a tak mu je věnoval. 
Luboš vyhrál, firma GECO přijela na závody, 
předala mu plaketu a nějaké střelivo za to, že 
reprezentoval jejich značku, ale když přistál 
na letišti v Ruzyni, tak mu komunisté bohu-
žel všechno sebrali… A když jsme u té ciziny, 
rád tam mezi závoděním natáčel exhibiční 
střelce. Pak to v Kralupech/Velvarech pouš-
těl nadšencům promítačkou na plátně (např. 
kulovnicí vystřílený hořící kruh), to pro nás 
také byly nevšední zážitky.

Rád na něj vzpomínám. Byl to excelentní 
střelec. Navíc velmi skromný člověk. Prostě 
talent od Boha… 

DVOJSTRANU PŘIPRAVILA ANDREA JŮNOVÁ

Jeho střelba byla koncert, 
vzpomíná majitel Střelnice Velvary Karel Mareš...

Jak jste s ním prožívala jeho vítězství?
Byla to radost, ale život byl těžký, na vše jsem 
byla sama - na dům, zahradu, dvě děti. Naštěstí 
jsem měla poblíž maminku, která mi pomáha-
la. Když jel na závody, musel si absenci v práci 
dodatečně napracovat… Uvědomoval si, že bez 
rodinného zázemí, které doma měl, by to nešlo. 

Kde bral motivaci?
Jednoduše ho to bavilo. Byl to sportovec tělem 
i duší, jezdil na kole, hrál tenis, plaval, v zimě 
lyžoval, jezdili jsme celá rodina na hory, obě 
dcery - Ivu i Lenku - vedl ke sportu. 

Věnuje se střelbě někdo další z rodiny?
Ne. 

A vy jste střelbu nikdy nezkusila?
Ne, pro mě to bylo tabu. Zažila jsem nezva-
nou návštěvu Němců, zrovna v naší kuchyni, 

kde si teď povídáme, měli flinty na zádech 
a psa. 

Později přišli Rusové, vtrhli do našeho do-
mu, tatínka vyzvali, ať řekne své jméno. Jme-
novali jsme se Němcovi, to Rusa se samopalem 
jen rozlítilo… Na ty chvíle hrůzy nezapomenu. 
Od těch dob jsem měla ke zbraním averzi. 
Smrt zastihla manžela náhle a v mladém 
věku, co se stalo?
Myslím, že ho dohnala jeho obětavost. Pracoval 
jako mistr. Zrovna dělal mzdy a uzávěrky, trá-
pilo ho bušení srdce a říkal, že až práci dokončí, 
půjde k lékaři, ale už se tam nedostal… Zemřel 
na zástavu srdce. Byl to hrozný šok, jedné dceři 
bylo tou dobou teprve 14 a druhé 18 let. 

Jaké vzpomínky s ním spojené se vám 
vryly do paměti nejvíce?
Rok 68 a invaze vojsk Varšavské smlouvy. Muž 
byl ten den na tréninku v Plzni. Jezdil tam na 

motorce s ruksakem, ve kterém měl zbraň. Rá-
no ve 4 hodiny jim trenér řekl, ať si natankují 
plné nádrže, dokud teče benzín, ať jedou boč-
ními ulicemi, ne po hlavních silnicích… Když 
se odpoledne vrátil, byl bílý jako stěna, objal 
nás, neřekl ani slovo. 

Muž se ani za těchto okolností nepřestal 
střelbě věnovat. Nebyla jsem ráda. Zvolnil až 
v roce 76, kdy umřela moje maminka, to už 
vyslyšel mé prosby a věnoval se více rodině… 

Také si vybavuji jeden z jeho návratů z olym-
pijských her… Na cestě z olympiády se výpravě 
porouchalo letadlo, letěl Iljušinem. Zpozdil se 
o 14 dní. Měla jsem o něho strach. V den jeho 
návratu byl u nás strýc a zrovna naučil starší 
dceru, které bylo 1,5 roku, říkat “táta”. Když 
muž vstoupil do domu, slyšel dceřino oslove-
ní poprvé na vlastní uši, to bylo pro něj to nej-
krásnější uvítání… 

Děkuji za rozhovor.

MS v družstvech  
- Plzeň, 1969.

Při tréninku.
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Aneto, ještě jednou gratuluji k úspěchům, 
2 zlata ze světových pohárů, 1 z MS, jaká 
byla v Koreji konkurence?
Obrovská. Šlo o disciplinu ledolezení na rych-
lost. Byla jsem jediná závodnice, která neměla 
možnost trénovat na ledu. Nedotkla jsem se 
ho od loňské sezony, nebyla příležitost. Tré-
nuju na půdě našeho domu, kde mám dřevě-
nou stěnu. 

To je neuvěřitelné, doslova heroický 
výkon. Jakou máte další 
metu? Napadá mě už jen 
olympiáda…
Doufám, že na olympiádě v ro-
ce 2030 bude ledolezení jako 
jedna z možných disciplin. Po-
kud bude olympiádu pořádat 
Francie, mohlo by to vyjít… 
Účast na olympiádě je sen kaž-
dého sportovce… Ráda bych příští 
rok obhájila získané medaile ze svě-
tového poháru.

Jaký je vůbec harmonogram takového 
světového poháru?
Bývá na začátku ledna a je to náročné, každý 
víkend je závod v jiné zemi, občas i na jiném 

kontinentu. Letos byl první závod v  Koreji, 
další se konal v Coloradu/Americe, následují-
cí týden Švýcarsko, pak Finsko, Skotsko a na-
konec Edmonton. Vše týden od sebe… Takže 
létání/cestování je opravdu hodně. 

Máte (kromě olympiády) nějaký 
sportovní cíl/sen?
Ráda bych do budoucna získala medaile 
i z druhé disciplíny, ledolezení na obtížnost. 

Jaká země vévodí tomuto sportu?
Velmi oblíbené je ledolezení právě 

v Jižní Koreji, je to tam nejoblí-
benější zimní sport. Uprostřed 
Soulu mají dokonce komerční 
ledolezecké stěny, v přílehlém 
obchůdku si můžete koupit vy-
bavení a začít lézt. 

Co úrazy při tomto sportu? 
Používáte ostré vybavení plné 

hrotů…
Cepín už jsem měla zapíchnutý leckde - od bři-
cha až po ruce… Než jsem odletěla do Kore-
ji na SP, 6 hodin před odletem jsem se chtěla 
trochu rozhýbat, přestože jsem měla helmu, 
trefila jsem se cepínem pod ni a přivodila jsem 
si otřes mozku. 

Takže jste absolvovala závod s tímto 
hendikepem?
Závod byl naštěstí až 5 dní po příletu, takže 
už mi bylo lépe, ale minimálně jsem s ním od-
letěla do Asie…

Jak se vám daří skloubit plný pracovní 
úvazek (v ZOO) a tréninky v rámci 
vrcholového sportu?
Práci v ZOO miluji, pracuji tam jako chovatel-
ka. Začíná se velmi brzo ráno, nikdy nevíte, 
jaký ten den bude, kdy půjdete domů. Když si 
např. klokan postaví hlavu, že do boxu nepů-
jde. Než jsem nastoupila do ZOO, tak jsem mí-
vala čtyřfázové tréninky šestkrát týdně (v se-
zóně), to nyní nejde. Přesto současný trénink 
musí obsahovat stejné penzum aktivit. Vypadá 
to tedy tak, že do práce vstávám ve 4:00 ráno, 
když je bezproblémový den, vracím se kolem 
18./19. hodiny. Zhruba do 1 hodiny ráno pak 
trénuji. Trénink je tedy zhuštěný do jedné dlou-

Nic není nemožné: 

■ Nesmrtelná, nezničitelná, nezdolná, usměvavá, plná pozitivní 
energie, taková je mladičká ledolezkyně Aneta Loužecká.  
Je živoucím důkazem toho, že silná vůle a motivace je víc než 
dokonalé podmínky pro trénink a špičkové vybavení...

Aneta Loužecká (*2000)

je kralupská ledolezkyně. Letos se stala 
mistryní světa v ledolezení na rychlost  
v kanadském Edmontonu, současně 
vyhrála celý seriál závodů Světového 
poháru. Pracuje v pražské ZOO jako 
chovatelka. 

Mamka tomu 
ani nechtěla 
věřit, plakala 

dojetím.

Vyhrála MS v ledolezení, i když jako 
jediná nemohla trénovat na ledu...

hé fáze, což pak znamená, že v sezóně spím 3, 
max.4 hodiny denně. 

Dá se říci, že fyzická práce v zoologické 
zahradě přispívá k vaší kondici pro 
sportovní výkon nebo vás to spíše 
vyčerpá před večerním tréninkem na 
stěně?
Snažím se k tomu stavět optimisticky, beru to 
jako další tréninkovou fázi :). 

Jaká zvířata (kromě klokanů) máte 
v rámci práce na starosti?
Vačnatce, různé druhy klokanů, ďábly medvě-
dovité, tasmánské čerty, vombaty, luskouny, 
pandy červené, vydry, lední medvědy, medo-
jedy… 

A se zvířátky nedošlo k žádné újmě na 
těle?
Naštěstí ne.

Zmínila jste noční tréninky na 
improvizované horolezecké stěně u vás 
v podkroví, jak to snášejí sousedé?
Svůj rychlostní trénink, který dělám na ven-
kovní stěně, se snažím zvládnout do 21 hodin, 
abych nerušila noční klid. Lezení na půdě je 
také hlučné, ale myslím, že sousedé jsou za ta 
léta už zvyklí :). Nestěžují si… 
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Aneta s vombatem Cooperem v pražské ZOO. 

Z letošního 
mistrovství světa.
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Kde berete motivaci, abyste tento 
náročný režim vydržela?
Někdy je to těžké, nemám trenéra. V zimě na 
půdě profukuje, kolikrát přijdu vymrzlá už ze 
ZOO. Ale zatím jsem vnitřní boj sama se sebou 
vždy vyhrála, nikdy trénink nevynechala. Moti-
vuje mě to, že se chci posouvat dál, ten-
hle sport miluju a několik dní bez 
něj si neumím představit… Po 
zhruba čtyřech týdnech tré-
ninku mám 4-5 dnů volna, 
první dva dny jsou fajn, 
potom se už začnu nudit 
a pohyb mi chybí. 

Jak je tento sport 
nákladný, přirozené 
ledové povrchy tady ne-
máme, takže předpokládám 
velké cestovní náklady?
Je to tak, letos jsem se bohužel na led nedo-
stala. Ale jinak je opravdu třeba vyjet do za-
hraničí. Dříve se jezdilo na Sibiř, já jezdím na 
Aljašku, do Francie. Aktuálně vznikají ledové 
stěny i v Íránu. 

Finančně mě podporuje město Kralupy, za 
což velmi děkuji. Také Český horolezecký svaz. 
S materiálním vybavením na lezení mi pomá-
hají sponzoři. 

Někde jsem se o vás dočetla, že byste 
mohla právě na Aljašce studovat 
a krásně tak propojit vzdělání se sportem 
a pracovním zaměřením? 
Ano, měla jsem tam jet studovat obor “ochrana 
divoké zvěře” se specializací na velké šelmy, 
především na medvědy. Univerzita má navíc 
přímo v areálu školy ledolezeckou stěnu, tep-
loty se tam totiž pohybují okolo -60 stupňů, 
takže to propojení by bylo úžasné. 

Přestože mi škola přislíbila nejvyšší možné 
stipendium a měla jsem sehnané sponzory, 
nakonec to nebylo dost a v létě na 4 roky na 
Aljašku nakonec neodletím. 

Možná by se mohl najít nějaký mecenáš, 
třeba mezi čtenáři KZ? Teď finální bilance, 
co vám ledolezení dalo a vzalo?

Dalo mi strašně moc zkušeností, ta možnost 
cestovat od 17 let po celém světě (navíc sama), 
je zkouška ohněm. Navíc s mojí “kletbou”, kdy 

se mi na cestách vždy něco přihodí, což 
jsou další cenné zkušenosti… Da-

lo mi to také spoustu kamará-
dů po celém světě, možnost 

rozmluvit se v angličtině. 
Také obrovské množství 
zážitků. Vrcholový sport 
(ať už jakýkoliv) dá člo-
věku umění zorganizovat 

si dobře čas a být na sebe 
přísný. 
Co mi vzalo? Takto nad tím 

nepřemýšlím, pozitiva jedno-
značně převažují… Na střední škole 

jsem měla individuální plán, docházela jsem 
jen na zkoušky. Nezažila jsem tedy klasická 
středoškolská léta, maturitní plesy atd. Z hle-
diska času se vše špatně stíhá (hlavně v rámci 
sezony), jak jsem již nastínila… Takže domluvit 
si s kamarády třeba kafe, je mnohdy nadlidský 
úkol. Najít průnik mezi mojí prací, tréninky 
a jejich časem. 

Podělíte se se čtenáři o nějakou 
humornou historku, když se považujete 
za smolařku?

Těch je… Jenom z letošní sezony… Když jsem 
letěla na MS do Kanady, hned na letišti jsem 
ztratila kreditku a telefon. Později jsem zjistila, 
že mi to vypadlo na parkovišti pro autobusy, 
bylo už po půlnoci, tak asi jediný autobus, co 
tam v noci byl, mi telefon přejel… 

V Koreji jsem si zase měnila hroty na mač-
kách, na rychlost používáme jiné než na obtíž-
nost. Uvnitř boty jsem omylem nechala větší 
imbus. Bota mě tlačila, ale souvislost mi nedo-
šla, tak jsem s tím i odzávodila, finále trvalo 
dvě hodiny. 

Mistrovství světa 

zlato MS 2024 Edmonton 
 rychlost

Světový pohár 

stříbro SP 2023 Cheongsong 

stříbro SP 2024 Saas Fee 

stříbro SP 2024 Edmonton

zlato SP 2024 Cheongsong 
rychlost 

Evropský pohár

stříbro EP 2020/2021 obtížnost

bronz EP 2022/2023 obtížnost

zlato EP 2023 

Mistrovství České republiky

zlato 2022 Brno obtížnost

zlato 2023

Mistrovství světa juniorů

bronz 2019 Oulu obtížnost U22

Vybraná medailová umístění 

Ještě se mi to 
nepovedlo vstřebat, 
titul mistryně světa 

je něco,  o čem 
jsem se nikdy 
neodvažovala  

ani snít.
A pas jsem ztratila asi úplně v každé zemi, 

kterou jsem navštívila…
Děkuji za rozhovor a držím palce 

v dalších kláních. ANDREA JŮNOVÁ

Letošní  
mistrovství světa.

Trénink na půdě.

Rozhovor  
ke zhlédnutí.
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Trénink na ledu.
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Fejeton: 

Obalem obsah 
nedoženeš…
Ráda chodím po horách, stoupám na vr-
cholky… Víte, co mě vždy, kromě krásné 
přírody - samozřejmě, bavilo pozorovat? Lidi 
kolem. Pokaždé totiž potkáte skupinky supr 
voháklejch, rozumějte “značkově a draze”, 
kolemjdoucích, hlavně městských lidí, věk 
tak 35-45 let. Maj ty nej windstopperové (vě-
tru odolné) bundy, a nejen to, vlastně funkč-
ní hadry od hlavy až k patě (ať žije plast…). 
Svítivé barvy, kam se podíváš. Křiklavě žlutou 
krásu střídá jedovatě oranžová/růžová/zelin-
kavá/petrolejová nádhera… 

Je to fajn se v takových barvách a vy-
bavení za x tisíc, někdy i desítek, posadit 
třeba na kládu/pařez od smůly… No nic, 
boty s goráčovou membránou, vibramo-
vou podrážkou pro tlumení nárazů, i kdyby 
trasa vedla jen po idylické pěšince... (Do 
horského/náročnějšího terénu jsou samozřej-
mě top). Na lýtkách stahovací podkolenky 
všech možných jedovatých barev. 

Už v polovině cesty k vrcholku tito mane-
kýni funí vyčerpáním, to se musí rozšafně 
posadit, aby zabrali veškerá dostupná pose-
zení v širokém dalekém okolí, a aby do sebe 
natlačili co? No, přece další free/cool/in vě-
ci, což jsou energy gely (vždy si vzpomenu 

na Amarouny z Návštěvníků :)), proteinové 
tyčinky, iontové nápoje - vše samozřejmě 
jen od zvučných značek a s těmi nejdesig-
novějšími obaly, chemickými chutěmi a vů-
ničkami… 

A pozor ještě nádoba na tekutinu, to ne-
může být obyčejná láhev, dokonce ani ně-
jaká speciálně krásná láhev, musí to být ca-
mel/velbloudí hydrovak s hadicí, ze kterého 
v létě smrdí a chutná nápoj tak, že to nikdo 
normální nemůže víckrát chtít… Nebo snad 
jo? K tomu si připočtěme komplikované čiš-
tění tohoto vehiklu a téměř žádnou naději 
na vysušení celého hydrosystému, tudíž krás-
nou a roztomilou plíseň jako bonus…

Tak to bychom měli hadry a proviant. 
Ještě nějaké to zavazadlo, výrobci se 

předhání, kdo vymyslí ten nej zádový sys-
tém, a tak můžete potkat fajnšmekry, kteří 
mají bágl odkloněný od zad jakousi plasto-
vou síťkou, aby se moc neopotili… K tomu 
bederní a prsní popruhy, aby ramenní po-
pruhy držely - bezpečně - na svém místě :). 

Jo a když jsme u těch podpěr. Pokud tu-
ristické hole, tak jedině s odpružením, aby 
tlumily “nárazy” :), jinak jste out. 

A abych nezapomněla, to nejdůležitější, 
je chytrý telefon, nejnovější model té nejvíc 
nejlepší značky… Nebo aspoň smart hodin-
ky. Na každém kroku si udělat selfie, jak jsem 
dobrej, i kdybych přitom měl spadnout ze 
skály, utopit se v řece, blokovat ostatním tu-
ristům vyhlídku a tak. To je MUST HAVE. Taky 

je úplně mega potřeba, aby aplikace hlída-
la ušlou trasu, spálené kalorie, abys to pak 
moh dát na síť, vo-e.

Tak, to bychom - snad - měli…
A kdo je na vrcholu hory první a úplně 

v poho? No, přece osmdesátiletý kouzelný 
dědeček v ošuntělé košili a gatích, které pa-
matují snad i okupaci… K tomu staré jeté ko-
žené botky. Žádné hole, ani kus klacku, žád-
ný drahý batoh se síťkou, jen stará krosna/
chlebník či trampské tele… V tom houska se 
salámem a tatranka, v láhvi voda se šťávou, 
pro jistotu v pytlíku od mlíka, aby neprotekla 
:). Úsměv od ucha k uchu, pokora, radost ze 
života... ANDREA JŮNOVÁ

CHCETE MĚ?

Droběnka - kříženec labradora, fena, 
narozena asi 2/2018, váží 47 kg a měří 64 
cm. Byla nalezena ve Velvarech v ulici 
U Cukrovaru dne 11. 4. 2024. Droběnka 
je psí madam, která má ráda lidi, ale 
ostatní psy vůbec nemusí. Stejné to bude 
pravděpodobně i s ostatními zvířaty. Na 
povely zatím příliš nereaguje, nejspíš se 
musí na člověka víc nafixovat, nebo je 
nezná. Není to sportovní typ, ocení dům 
se zahradou a běžné procházky. Zatím se 
projevuje víc jako pes vítací než hlídací, ale 
svou mohutnou postavou jistě případné 
nezvané hosty přinejmenším odradí. Na 
vodítku chodí dobře, ale je potřeba počítat 
s tím, že pokud se rozhodne na něco 
reagovat, tak ji musí vést dostatečně silný 
člověk. Vzhledem k velikosti není vhodná 
k malým dětem, nezkušeným a starším lidem.

Norbi je štěně křížence, pes, 59 cm, 20 kg, 
narozen cca 9/2023. Přivezla ho 18. 3. 2024 
MP Velké Přílepy, odchycen nálezcem tam-
též. Je čipovaný, ale čip není nikde regist-
rovaný. Majitel ho evidentně sám neshání. 
Je hubený, ale přátelský, mazlivý, klidnější, 
nekonfliktní se psy. Hodný i k dětem. V bytě 
se snaží udržovat čistotu, ale vydrží přes den 
tak 4 hodiny, pak je nutno ho venku nechat 
vyčůrat. Je moc vděčný za procházky, 
pozornost člověka, nemá problém s jízdou 
v autě a celkem 
ochotně plave.

Droběnka Norbi

ABONENTKY
Milí návštěvníci a příznivci Kulturního 
domu Vltava. Na sezónu podzim 
2024 – jaro 2025 jsme pro vás připravili 
divadelní abonentku a abonentku 
krásné hudby. Prodej předplatného 
bude zahájen 2. 5. a potrvá do 
31. 5. 2024.
Podrobnosti naleznete na našich 
webových stránkách:  
www.kasskralupy.cz

Další pejsky najdete 
v reportáži.
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M ěstská policie Kralupy nad Vltavou na-
bízí ve dnech 18., 19. května a 15. červ-

na 2024 v garážích objektu Městského úřadu se 
sídlem Palackého náměstí č. 1, Kralupy nad Vl-
tavou, značení jízdních kol „syntetickou DNA“. 

Strážníci vaše jízdní kolo označí pomocí spe-
ciálního roztoku a varovnou nálepkou (Chráně-
no DNA - Městská policie Kralupy nad Vltavou), 
jízdní kolo vyfotografují a vyplní s vámi přísluš-
né formuláře (přihláška do evidence jízdních 
kol a souhlas se zpracováním osobních údajů), 
které jsou potřeba pro zaregistrování jízdního 
kola do databáze městské policie a do meziná-
rodní databáze. V případě, že se jedná o nové 
jízdní kolo, je vhodné přinést i doklad o náku-
pu. Není to však povinnost, lze vyplnit čestné 
prohlášení o nabytí kola. Vhodné je také přinést 
servisní knížku jízdního kola nebo koloběžky. 

Cílem tohoto značení je identifikovat jízdní 
kolo, odradit pachatele krádeží, minimalizovat 
podvody a urychlit vrácení jízdního kola ma-
jiteli. Forenzní značení je odolné a stálé proti 

běžnému mytí kola, proti běžným chemikáliím 
i proti soli. Podrobné informace o forenzním 
značení jízdních kol naleznete na stránkách: 
www.forenzniznaceni.cz.

Povinností majitele jízdního kola je dostavit 
se se svým jízdním kolem, které bude v dob-
rém technickém stavu, ČISTÉ A SUCHÉ, při-
nést hodnověrný doklad totožnosti a vyplnit 
příslušné formuláře. Značení a registrace je 
zdarma. Aplikace forenzního značení a regis-
trace jednoho jízdního kola trvá přibližně 15 
minut. Aby nedocházelo k dlouhému čekání 
zájemců, je nutné se na konkrétní termín do-
předu přihlásit. Rezervační program je spuštěn 
na internetových stránkách www.bezpecne-
kralupy.cz a jeho prostřednictvím si můžete 
sami zarezervovat vhodný termín pro označení 
kola. K rezervaci volného termínu můžete také 
využít telefonní číslo 777 798 208.

Výše uvedené dny nejsou poslední, kdy si bu-
dete moci nechat označit své kolo. Tato akce bude 
v Kralupech n. Vlt. pokračovat na podzim 2024.

Forenzní identifikační značení jízdních kol

Město Kralupy nad Vltavou vyhlásilo
VÝBĚROVÁ ŘÍZENÍ na:

Referenta odboru výstavby a územního plánování MěÚ 
Kralupy nad Vltavou 
– agenda silničního hospodářství a speciální stavební úřad -
PRODLOUŽENO

Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 5. 2024. 
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstnaneckých benefitů, 
možnost získání služebního bytu, možnost zajištění předškolního (MŠ)/škol-
ského zařízení (ZŠ).

Referenta odboru výstavby a územního plánování MěÚ 
Kralupy nad Vltavou
– územně plánovací činnost - PRODLOUŽENO

Nástup: ihned, popř. dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 5. 2024. 
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstnanec-
kých benefitů, možnost získání služebního bytu, možnost zajištění před-
školního (MŠ)/školského zařízení (ZŠ).

Referenta odboru výstavby a územního plánování MěÚ 
Kralupy nad Vltavou - PRODLOUŽENO

Nástup: dle dohody.

Lhůta pro podání přihlášek: do 11. 5. 2024. 
Nabízíme: Možnost mimořádných odměn a zaměstnanec-
kých benefitů, možnost získání služebního bytu, možnost za-
jištění předškolního (MŠ)/školského zařízení (ZŠ).

Strážníka Městské policie Kralupy n. Vltavou 

Nástup: dle dohody/příp. od 1. 8. 2024. 
Dle dohody v případě, že uchazeč vlastní platné osvědčení MV ČR pro 
výkon povolání strážníka, nebo od 1. 8. 2024, pokud uchazeč osvěd-
čení nevlastní. V takovém případě absolvuje strážník-čekatel první dva měsíce teore-
tickou přípravu a služební výcvik v útvaru vzdělávání MP. Pracovní poměr je při nástu-
pu sjednán na dobu určitou na 1 rok (s možností prodloužení na dobu neurčitou), se 
zkušební dobou 3 měsíce.

Lhůta pro podání přihlášek: do 1. 7. 2024 do 12:00 hod.
Nabízíme: Mimořádné finanční odměňování za dobré pracovní výsled-
ky, možnost získání služebního bytu, vstup zdarma do plaveckého ba-
zénu a dalších sportovních zařízení, příspěvek na zdravotnické potřeby, 
dovolenou, relaxaci, kulturu, sport, příspěvek na penzijní připojištění, mož-
nost celoročního využití rekreačního zařízení města.

Z činnosti městské POLICIE
Hálkova 991, 278 01 Kralupy nad Vltavou ■ ředitel MP: ladislav.voves@mestokralupy.cz

www.bezpecnekralupy.cz

u Dne 17. 3. ve 22:57 hod. zaznamenal strážník 
sloužící na dozorčím stanovišti prostřednictvím 
MKDS dva muže, kteří se pohybovali v ul. 
Nádražní, nahlí želi do odpadkových košů, 
kontejnerů na tříděný odpad a následně se 
přesunuli ke kontejneru na elektroodpad, do 
kterého se snažili dostat. Na místo byla vyslána 
hlídka MP, které se muži přiznali, že se pokusili 
elektroodpad odcizit. Jelikož je odpad uložený 
v kontejnerech již majetkem společnosti, která 
kontejner vlastní, jedná se v případě odcizení 
odpadu o krádež. Za přestupek byli oba muži 
řešeni pokutou příkazem na místě. Ta může 
u přestupků proti majetku dosáhnout výše až 
10 000 Kč a ve správním řízení až do výše 50 000 
Kč. Za tento přestupek může být uznán vinným 
kromě pachatele i další osoba jako organizátor, 
návodce, nebo pomocník (video pod QR kódem).

u  Dne 26. 3. v 19:55 hod. byl strážníkem 
obsluhujícím MKDS spatřen v Lobečku 
u budovy KaSS muž, který se v místě podivně 
pohyboval a v ruce držel předmět připomínající 
krátkou střelnou zbraň. O celé věci byla ihned 
vyrozuměna PČR a hlídka MP. Před příjezdem 
hlídek na místo se muž přesunul na nedalekou 
lavičku a daný předmět odhodil do přilehlého 
keře. Hlídkou PČR byl muž vyzván, aby zvedl ruce 
nad hlavu a přesunul se ke služebnímu vozidlu. 
Následně byla muži nasazena pouta a byla u něj 
provedena prohlídka, zda u sebe nemá zbraň. 
Muž u sebe neměl zbraň, ani jiný předmět 
ohrožující zdraví, nebo život. V blízkém keři byla 
následně nalezena plastová kuličková pistole. 
Na místě nedošlo k újmě na zdraví ani ke škodě 
na majetku. Jelikož se muž mohl tímto jednáním 
dopustit trestného činu výtržnictví, byl následně 
převezen hlídkou na služebnu PČR k provedení 
dalších úkonů (video pod QR kódem).

u  Dne 1. 4. v 0:20 hod. byla na dozorčí 
stanoviště městské policie př ijata žádost 
o součinnost od PČR při řešení rodinné rozepře. 
Dle oznámení měla mladého muže napadat 
jeho matka. Po příjezdu hlídky MP na místo 
však bylo zjištěno, že šlo o muže, který trpí 

halucinacemi a bludy. Strážníkům například 
uvedl, že jej pronásledují vozidla. Následně 
přiznal, že je pod vlivem OPL. Vzhledem k tomu, 
že muž vykazoval známky chování, kterými mohl 
být nebezpečný sám sobě i svému okolí, byla 
na místo přivolána RZS, která následně muže 
převezla do zdravotnického zařízení. 

uDne 2. 4. ve 13:40 hod. byla hlídka MP 
přivolána do obchodního domu z důvodu záchytu 
zloděje. V pracovních prostorách se nacházela 
žena, která zde byla (dle vyjádření zaměstnanců 
obchodu) zadržena př i krádeži zboží. Po 
svém zadržení začala do všech okolo kopat 
a kousat. Z důvodu jejího agresivního chování 
a napadání zaměstnanců obchodu a následně 
i hlídky MP byly vůči ní použity donucovací 
prostředky – hmaty, chvaty a pouta. Nikomu ze 
zúčastněných naštěstí nevznikla žádná újma na 
zdraví. Agresivní žena byla následně vyzvána 
k prokázání totožnosti, což odmítla učinit. 
Proto byla následně převezena na služebnu PČR 
k provedení dalších opatření.

u Dne 6. 4. ve 13:45 hod. byl v ulici Nádražní 
prostřednictvím MKDS spatřen muž, který se 
snažil přeseknout lopatou zámek, kterým bylo 
uzamčeno ke stojanu jízdní kolo. Jelikož byla 
hlídka MP toho času vytížena při jiném zákroku, 
byla věc předána PČR. Hlídkou PČR bylo na místě 
zjištěno, že se jedná o muže, který se již dříve 
dopouštěl trestné činnosti, a proto si celou věc 
na místě převzala k dalšímu šetření (video pod 
QR kódem).

MKDS – městský kamerový dohlížecí systém
KaSS – kulturní a společenské středisko
OPL – omamné a psychotropní látky
RZS – rychlá záchranná služba
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Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav Cibulka 
se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 

vyjadřujeme upřímnou soustrast. 

3. 3. Jitka Černíčková 66

14 .3. Libor Křivánek 47

17. 3. Miloš Vacek 85

20. 3. Růžena Boháčová 68

30. 3. Pavla Pupíková 80

30. 3. Ing. Josef Stupka 96

4. 4. Ing. Vlastimil Jaroš 80

4. 4. Hana Klimentová 89

5. 4. Jan Stíbal 70

9. 4. Roman Hájek 58

17. 3. Michal Štross 62

21. 3. Růžena Šípková  88

24. 3. Petr Pažout 80

24. 3. Martina Markvartová 47

10. 4. Michal Komárek 40

11. 4. Vladimíra Horová 81

Dne 8. května 2024 by se MARIE 
HRDLIČKOVÁ dožila krásných 80 let. 
S láskou vzpomínají syn Pavel a její 
milovaná vnoučata.

13. 5. 2024 by oslavil 60. narozeniny 
náš milovaný syn a bratr JIŘÍ SOBOT-
KA. Kdo jste ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte si s námi. Děkujeme, 
maminka Božena a sestry Božka  
a Jana s rodinami.

Dne 10. 5. 2024 to budou již dva 
roky, co nás opustil milovaný manžel, 
tatínek, dědeček a pradědeček pan 
FRANTIŠEK KAMARYT. Kdo jste ho 
znali, vzpomeňte s námi. Vzpomíná 
manželka Drahomíra, syn František, 

syn Jiří a dcera Monika s rodinami.

10. května uplyne 5 let, co odešel mi-
lovaný manžel, tatínek, dědeček  
a pradědeček - pan KAREL KOŘÍNEK 
z Debrna. Kdo jste ho znali a měli 
rádi, věnujte mu tichou vzpomínku. 
Děkujeme. Manželka Marie, dcery  
s rodinami, vnoučata a pravnoučata.

26. 5. tomu bude 5 let, kdy nás 
navždy opustil náš milovaný manžel, 
tatínek a děda JIŘÍ TLÁŠEK. S lás-
kou v srdcích vzpomínají manželka, 
dcera Naďa a syn Jiří s rodinami. 

Dne 17. 5. 2024 uplyne smutných  
6 let ode dne, kdy nás navždy opus-
tila milovaná manželka, maminka, 
babička, paní ERIKA HOKŮVOVÁ.
S láskou vzpomínají manžel Antonín 
a synové Štěpán a Lukáš s rodinami.

!ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU NA SKLÁDKU!
Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti, zahrady atd.
Naložíme a odvezeme nepotřebné věci za 
rozumnou cenu. STĚHOVÁNÍ. TEL.:773 484 056

 Sběratel s více něž 30letou praxí, koupí 
a bezplatně ohodnotí starožitnosti všeho druhu 
Např: obrazy, mince, zlato, hodiny, porcelán 
a další starožitnosti. Platím vždy hotově na místě. 
Nejlepší ceny od sběratele! 732 961 266

opustili nás

vzpomínky

soukromá inzerce

�

�

�

PŘEJEME našim spoluobčanům, kteří oslaví 
V KVĚTNU významná životní jubilea, hodně 
zdraví, radosti a spokojenosti.

Tuto rubriku zajišťuje a data poskytuje Odbor soc. věcí, 
školství a kultury MěÚ Kralupy n. Vlt. se souhlasem jubilantů.

80 let

Bohumil Běhounek

Zdeněk Herber

Ing. Vladimír Nový

Libuše Lorencová

Vladimír Podracký

Eliška Fluksová

85 let 

Štěpánka Nácovská

Jaroslav Lázňovský

Věra Pocnerová

Jiří Hron

Luboš Jeřábek

Marie Řeháková

90 let
Hana Honzíková

Bohuslav Novotný

91 let Drahoslava Židoňová

96 let 
Hana Dočekalová

Věra Pařízková

jubilanti�
Tuto rubriku zajišťuje Pohřební ústav ELPIS 

se souhlasem pozůstalých. Všem pozůstalým 
vyjadřujeme upřímnou soustrast.

48. sezóna Kruhu přátel Prahy rok 2024
zapsaný spolek Kruh přátel Prahy

vás zve na prohlídku Vrtbovské zahrady. 
Kdy? V sobotu 11. května 2024

Vrtbovská zahrada je barokní terasovitá zahra-
da italského typu v  Praze na Malé Straně. Zdvihá se 
vzhůru od nádvoří Vrtbovského paláce směrem na JZ 
a v  několika úrovních se zařezává do svahu Petřína. 
Rozloha je 0,31 ha a založena byla kolem roku 1720. 
Autorem návrhu je František Maxmilián Kaňka, který 
pro Jana Josefa, hraběte z  Vrby, nejprve přestavěl 
palác a následně i zahradu, která si udržela barokní 
stav bez větších změn dodnes. V letech 1990-98 se 
po předchozím statickém zajištění uskutečnila celko-
vá rekonstrukce zahrady. Znovu byla zpřístupněna pro 
veřejnost 3. června 1998. Zahradu vlastní Hlavní měs-
to Praha. Údržbu a správu zajišťuje firma Casus Direct 
Mail a. s.

Odjezd z  kralupského nádraží bude jako obvykle 
v 8:42 hod. na Masarykovo nádraží. Dále budeme po-
kračovat tramvají č. 15 do stanice Hellichova. S mimo-

kralupskými se setkáme v 9:50 hod. před Vrtbovským 
palácem v Karmelické ulici.

Tato vycházka je realizována s  finanční podporou 
MěÚ Kralupy n. Vlt.

Vycházku připravila Ilona Očenášková

SDRUŽENÍ RODÁKŮ A PŘÍZNIVCŮ MĚSTA KRALUPY NAD VLTAVOU
Spolek za podpory dotačního programu pro zájmové aktivity města Kralupy n. Vlt. pořádá 
21. května zájezd do Manětína a Panenského Týnce. Odjezd v 6:15 hod. z Čechovy ulice, 
v 6:30 hod. od Jízku, v 6:45 hod. od hotelu Sport a v 6:50 hod. z Lobečku.
Cena zájezdu 250 Kč + vstupné.
Těšíme se na příjemné setkání na výletě.

Květnové aktivity v DPS:
V Kralupech společně od 13:00  - 6. 5., 13. 5., 20. 
5., 27. 5.
Klub seniorů od 13:00 - 7. 5., 14. 5., 21. 5., 28. 5.
Němčina od 10:00 - 3. 5., 10. 5., 17. 5., 24. 5., 
31. 5. 
Centrum aktivního stáří od 14:30 - 3. 5., 10. 5., 17. 
5., 24. 5., 31. 5. 
Bohoslužba od 10:30 - 5. 5., 12. 5., 19. 5., 26. 5.

 PODĚKOVÁNÍ
Děkujeme všem účastníkům posledního 
rozloučení s panem Ing. Josefem Stupkou 
4. 4. 2024.
Také velké poděkování pohřební 
službě Jiřího Cibulky. Za rychlý a citlivý 
profesionální přístup. Josef a Jindra Tiralovi

 PODĚKOVÁNÍ
Děkuji technickým službám za pečlivý úklid 
ulice Jana Palacha. Poláčková, Kralupy
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ČESKÝ DEN  
PROTI RAKOVINĚ 2024 
28. ročník květinové sbírky Ligy proti rakovině 
proběhne v knihovně od středy 15. května 
do soboty 18. května. Letošní ročník je 
zaměřený na prevenci rakoviny prsu 
a screeningové programy. Kvítky měsíčku 
lékařského můžete zakoupit v oddělení pro 
dospělé i dětské čtenáře za libovolnou výši, 
nejméně však za 20 Kč. 

E-kytičky
Pokud k nám 
nebudete mít cestu, 
přispět můžete také 
prostřednictvím 
dárcovských SMS ve 
tvaru DMS KVET 30 nebo 
DMS KVET 60 nebo  
DMS KVET 90 nebo 
DMS KVET 190 
na číslo 87 777. 

Cena DMS je 
30 / 60 / 90 / 190 Kč.  
Liga proti rakovině děkuje, že pomáháte!

městská KNIHOVNA KVĚTEN 2024
Jodlova 111, 278 01 Kralupy nad Vltavou – přízemí budovy, ve které sídlí i základní škola ■ tel. 315 727 852, 315 727 782, 315 729 554

www.knihovnakralupy.cz

Vyprávění Pavly Firbacherové a dalších 
stezkařů najdete v knize Martina Úbla Stezka 
Českem: Nové příběhy, kterou si můžete 
zapůjčit v oddělení pro dospělé čtenáře. 

městské MUZEUM KVĚTEN 2024
Vrchlického 590, tel. 315 723 035 ■ ÚT, ST, ČT, PÁ 9:00–12:00 a 13:00–16:00, SO 13:00–17:00 ■ zavřeno: NE, PO a státní svátky

www.muzeumkralupy.cz, e-mail: info@muzeumkralupy.cz

Blevická kovárna a připomínka 120 let  
od skonu A. Dvořáka
Ve čtvrtek 25. dubna jsme otevřeli novou stálou expozici. Městské muzeum 
získalo darem unikátní soubor předmětů ze staré kovárny Antonína Datla a jeho 
předků, kteří se tomuto řemeslu věnovali již v 17. století. Významný regionální 
podkovář patřil ve své době k jedněm z nejžádanějších. Do Blevic k němu jezdili 
kovat své koně i pražští sedláci, a to i přesto, že na cestě za ním do Blevic míjeli 
5 jiných kováren. Přijměte naše pozvání k prohlídce historické kovárny, kde si 
budete připadat, jako by se kolem vás zastavil čas.

V měsíci květnu muzeum nabízí také ojedinělou výstavu, která je věnovaná 
památce A. Dvořáka. Vedle divadelních kostýmů z jeho oper, inscenovaných 
napříč republikou, budete moci spatřit osobní předměty nejen z  muzejních 

depozitářů a archivů, ale také ze skladatelovy pozůstalosti v  držení jeho 
potomků. Mimo jiné na vás čeká výjimečná výstava 9 rozměrných maleb 
Radima Langera s názvem DEVĚT MÚZ.

Program na květen
 Čtvrtek 2. května od 18:00 – Vernisáž výstavy DVOŘÁK 120, vystoupí OBDOBÍ 
SBORU
 Pátek 10. května od 19:00 – Koncert Michaely Sedláčkové a hostů
 Úterý 21. května od 18:00 - Tutti cantate, jarní koncert komorního pěveckého 
uskupení
 Středa 22. května od 17:00 – A. Dvořák: BIBLICKÉ PÍSNĚ, Krása Quartet, Anna 
Moriová, Alfréd Habermann
Více informací k chystaného programu na první pololetí naleznete na muzejním 
webu: www.muzeumkralupy.cz
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DDM kralupy KVĚTEN 2024
CENTRUM VOLNÉHO ČASU ■ Smetanova 168, Kralupy nad Vltavou, 278 01 ■ e-mail: info@ddmkralupy.cz ■ tel.: 315 722 430

www.ddmkralupy.cz

Vybíjená 
Každý rok na jaře pořádá Dům dětí a mlá-
deže Kralupy oblastní a okresní kolo ve vy-
bíjené. Jedná se o 2. kategorii 4. a 5. tříd 
základních škol. Z  oblastního kola postu-
pují dvě školy do kola okresního, ze  kte-
rého se nejlepší tým utká v  kole krajském.  
V obou kolech je vždy velmi dobrá sportovní 
atmosféra a žáci se snaží hrát fair play. 

McDonald´s Cup 
McDonald´s Cup je největší školní fotbalový 
turnaj v Česku. Každoročně se do něj zapojují 
desítky tisíc dětí z více než 2 300 školních týmů 
po celé republice. Cupu se mohou účastnit 
holky a kluci z prvního stupně základních škol. 
Ti pak soutěží ve třech kategoriích. 
Dům dětí a mládeže pořádal tento turnaj 
v pátek 12. 4. První dvě družstva z každé ka-
tegorie postupují do okresního kola v Nera-
tovicích. V kategorii A se jedná o ZŠ Veltrusy 
a ZŠ Komenského. V kategorii B postupují ZŠ 
Václava Havla a ZŠ Veltrusy.

Taneční pohár 
Dne 23. dubna proběhl Středočeský taneční 
pohár v KaSS Vltava pořádaný Domem dě-
tí a mládeže Kralupy. Tuto soutěž vyhlašuje 
Středočeský kraj, oddělení mládeže a sportu. 
Děti základních a středních škol ukazují své 
dovednosti a znalosti v oblasti tance. Pohár je 
postupová soutěž, dva vítězové za kategorii 
postupují do kola krajského v Mladé Boleslavi.  
Letos měli porotci v ruce ESO, a to tzv. divo-
kou kartu, která umožnila postup jedné skupi-
ny z celého okresního kola do kola krajského. 
Záměrem projektu je nabídnout žákům základ-
ních škol a středních škol pozitivní program vy-
užití volného času, působit jako aktivní prostře-
dek prevence rizikového chování na školách, 
získávání a předávání nových zkušeností, získá-
ní nových poznatků v oblasti tance, sebepo-
znávání, rozvoj tanečních dovedností atd.
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ZŠ GEN. KLAPÁLKA

N a začátku letošního roku se vybraní žáci 
Klapklubu naší školy zapojili do prvního 

ročníku celostátní soutěže Mladý zemědělec 
2024, která má za cíl zvýšit povědomí žáků 
základních škol o zemědělství. Soutěž se ko-
nala pod záštitou Zemědělského svazu České 
republiky a Agronomické fakulty Mendelovy 
univerzity v Brně. Tři nejúspěšnější řešitelé 
školního kola postoupili dne 19. 3. 2024 do 
semifinále, které se konalo v SOŠ Plasy. Zde 
se sjelo celkem 48 účastníků soutěže z růz-
ných základních škol Plzeňského, Ústeckého 

a Středočeského kraje. Soutěžící absolvovali 
test, který prověřil jejich teoretické znalosti, 
a pak se utkali v praktické části, která se sklá-
dala ze šesti úkolů – slalom kolečkem, odhad 
hmotnosti, zručnost, dojení, určování semen 
rostlin a určování zemědělských předmětů. 

Naši žáci obstáli se ctí - na šestém místě se 
umístila Alžběta Nedělová z 8. B, na osmém 
místě se umístil Ondřej Berka ze 7. A a Jonáš 
Jakub Dvořáček z 8. A obsadil patnácté místo 
semifinálového kola celostátní soutěže Mladý 
zemědělec 2024.

ING. ŠÁRKA BEROUNSKÁ SOUKUPOVÁ, 

KOORDINÁTORKA PODPORY NADANÝCH ŽÁKŮ

S nad každý učitel češtiny přemýšlel nad 
tím, jak by u svých žáků podpořil zájem 

o knihy a četbu jako takovou. Kromě obvyklých 
výukových metod na podporu čtenářské gra-
motnosti jsme u nás vyzkoušeli literární kvíz. 
Je to zatím experiment ve stádiu pokusu. A co 
je naším cílem?
 Pobavit se při řešení titulů knih a jmen spisovatelů;
 nabídnout zajímavé knihy;
 podpořit růst čtenářského sebevědomí;
 podpořit zájem o knihy a autory;
 vytvářet prostor pro sdělování zážitků z práce 
s knihou;
 motivovat ke čtení ve volném čase.

 Literární kvíz probíhal ve dvou kolech. 
V prvním kole žáci poznávali na základě uvede-

ných indicií jméno autora či autorky známých 
knih. Prvotní zájem o literární hádanku byl 
spíše rozpačitý, přesto se ale našly dvě desítky 
řešitelů.

 Druhé kolo se již setkalo s velkým zájmem. 
Cílem bylo uhodnout název knížky, tentokrát 
k tomu napomáhala řada emotikonů, které děti 
znají z mobilní komunikace. Po vyhodnoce-
ní kvízu si žáci mohli prohlédnout i samotné 
knihy, jejichž názvy měli odhalit. Pohled na 
žáky listující si o přestávce knihami byl pro 
nás pěknou odměnou.

 Kvíz si můžete vyzkoušet i vy.
PAVLÍNA NOVÁKOVÁ, MARTINA BRONDIČOVÁ

Literární kvíz – netradiční způsob rozvoje čtenářské gramotnosti

Školní aktivity žáků
ZŠ 28. ŘÍJNA

V březnu proběhlo krajské kolo soutěže 
družstev v rapid šachu, kam naši žáci po-

stoupili. Šachový turnaj si všichni moc užili 
a skvěle reprezentovali školu. 

Také měsíc duben byl plný akcí. Žáci 4. a 5. 
ročníku, jako každý rok, navštívili velice zají-
mavé promítání projektu Planeta Země o exo-
tických zemích. V letošním roce se podívali do 
daleké Kambodži.

Žáci 3. ročníku se vypravili do Městského 
muzea v Kralupech nad Vltavou na výstavu 
„Svět kostiček – fenomén napříč generacemi“. 

V muzeu je čekala zábava i poučení. Nejprve si 
prohlédli krásné výtvory zkušených stavitelů. 
Všichni jen žasli, co všechno je možné z plas-
tových LEGO kostiček vytvořit. Vyzkoušeli si, 
jak funguje spolupráce na společné stavbě po-
dle návodu a v závěru návštěvy mohli popus-
tit uzdu své fantazii a postavit vlastní výtvor. 
Děkujeme především lektorkám z muzea za je-
jich milý přístup a těšíme se na další návštěvu. 

V rámci podpory čtenářství navštěvujeme 
i knihovnu. Žáci 1. a 3. ročníku zde získali mno-
ho zajímavých knižních tipů a někteří si knihy 
rovnou odnesli domů. 

VENDULA SEINEROVÁ

Úspěch na soutěži 
Mladý zemědělec

ZŠ TŘEBÍZSKÉHO

Před deseti lety se sešel tým budoucích průvod-
ců a průvodkyň, aby otevřel zkušební provoz 

Lesní mateřské školy Kulíšek. V týdnu se jednalo 
pouze o dva dny. Květen roku 2014 byl měsíc, kdy 
jsme společně s dětmi poprvé vstoupili do lesa, 
abychom proměnili naše představy  o předškol-
ním vzdělávání v přírodě ve skutečnost. U nápadu 
alternativy tehdejších kralupských školek stála 
současná ředitelka paní Blanka Dymáčková. Od 
1. 9. 2014 byl oficiálně zahájen plný provoz. Přijde 
mi neuvěřitelné, že naši tehdejší Kulíšci se dnes již 
vzdělávají na středních školách. Stovky dětí, které 
společně trávily svůj předškolní čas v lese na Ru-
savkách, i dnes vzpomínají a vrací se k nám do le-
sa. Když potkáváme jejich rodiče, vítáme se a rádi 
slyšíme, jak se dětem daří. Jsme vděční za všechny 
zážitky, zkušenosti, příběhy, které jsme v průběhu 
této relativně dlouhé doby posbírali. Vše, co přišlo, 

jsme se snažili proměnit do kvalitnější 
úrovně vzdělávání. V roce 2017 jsme 
vstoupili do Rejstříku škol a školských 
zařízení MŠMT. Stali jsme se také lesní 
MŠ s certifikátem kvality ALMŠ (Asoci-
ace lesních MŠ). Náš tým byl proško-
len v Systemickém výcviku, uspořádal 
nespočet teambuildingů, supervizí, 
vzdělávacích seminářů. V pedago-
gické práci došlo několikrát k revizi 
ŠVP, aby co nejvíce ladil s vizí přírodní 
pedagogiky. Naše zázemí se proměni-
lo. Jsme vděční, že náš pedagogický 
tým zůstává 8 let ve víceméně stále 
stejné sestavě. Když vidíte, že vaši 
kolegové sdílí stejné hodnoty, před-
stavy, názory o vzdělávání v lesní MŠ, 
doplňujete se a inspirujete navzájem. 

Věřím, že tuto společnou harmonii cítí 
i naše děti a jejich rodiče. Jsme rádi 
za pomoc a podporu, které se nám 
dostává od mnoha lidí, kteří souzní 
s naším konceptem lesní MŠ. Děkuje-
me. Oslava 10 let výročí naší lesní MŠ 
proběhne v rámci školní slavnosti 18. 
5. 2024. Více informací najdete na 
www.kulisek.online. Děkujeme městu 
Kralupy nad Vltavou, že dlouhodo-
bě podporuje náš záměr vzdělávání 
předškolních dětí v přírodě pomocí 
grantů. Těšíme se na všechny minulé, 
současné i budoucí Kulíšky a jejich 
rodiče. S respektem a láskou vůči pří-
rodě a sami sobě navzájem, je motto 
Lesní MŠ Kulíšek. Budeme se dál snažit 
jej naplňovat. SILVIA HARDTOVÁ 

Lesní mateřská škola Kulíšek slaví 10 let své činnosti 
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Druhý ročník žákovského plesu ZŠ Václava Havla

ZŠ VÁCLAVA HAVLA

V pátek 22. března se na naší 
škole konal 2. ročník školní-

ho plesu. Přípravy na ples probí-
haly již týdny předem, podíleli se 
na nich jak žáci, tak učitelé. Bar-
vy plesu byly sladěné do modra. 
Od toho se odvíjely i dekorace -  
například modré lampiony, či 
modře batikované ubrusy. Atmo-
sféru dotvářely světelné reflek-
tory, které hrály všemi barvami. 

Samozřejmě na plese nechyběla 
skvělá hudba, která všechny vy-
bízela k tanci.  Součástí programu 
byla i bohatá tombola nebo např. 
hra „židličkovaná.“ A co by to bylo 
za ples bez chutného občerstvení? 
Mohli jste zde najít stoly přeplněné 
nejrůznějšími pochutinami. Mů-
žeme s jistotou říci, že se nám ples 
velmi vydařil, že si ho všichni uži-
li. Celý druhý stupeň se již těší, jak 
bude ples vypadat příště. 
EMA KÚKOLA A KARIN MARXOVÁ, IX. C

Rozhodnuto, zpečetě-
no: Na světovém tur-

naji středních škol ve vo-
lejbale, který se odehrál 
v  srbském Bělehradu od 
19. do 29. dubna, se dívčí 
tým DG utkal s Francií a Tchaj-wanem. 
/ Už jim to začalo… Studenti čtvrtých 
ročníků psali maturitní slohové práce 
z  českého, anglického, německého 
a  španělského jazyka. / Vítězné ta-
žení černobílými poli: Družstvo DG 
zvítězilo v  krajském kole šachového 
přeboru středních škol v Neratovicích 
a  nechalo za sebou 25 konkurentů. 
/ Spolehlivost - rychlost  – nezávislost: 
Showroom České tiskové kanceláře 
navštívili v  rámci mediální výchovy 
studenti prvních a druhých ročníků. / 
Schöner, größer, härter! Veronika Sáb-
lová obsadila dvě první místa v  reci-

tační a  pěvecké soutěži 
v  německém jazyce Ra-
be Ralph von Christian 
Morgenstern; k sólovému 
zpěvu si připravila píseň 
Frühling in Paris od kape-

ly Rammstein. / Très jolie: Gotickou 
katedrálu ve francouzském Orleans, 
zámek Chambord na Loiře, Châ-
teauneuf-sur-Loire či Paříž prochodi-
li a  projezdili na kole studenti tercie; 
v  rámci výměnného pobytu Erasmus 
se věnovali i  sportům. / Na olympiá-
du: Studenti různých ročníků se rozjeli 
na krajská kola soutěží v matematice, 
fyzice, chemii, biologii a  dějepise. / 
Vyměň, co můžeš: Tradiční swap knih, 
oblečení a pokojových rostlin uspořá-
dal u příležitosti Dne Země Studentský 
parlament. / Česko v kostce: Během 
výměnného pobytu Erasmus v  Kral-

pech se studenti ze španělské Grana-
dy naučili vařit buřtguláš, hrát nohej-
bal a prší, používat pomlázku, tančit 
polku a seznámili se s odkazem Jana 

Palacha a  Jana Zajíce. / Už jsou ta-
dy zase: Konaly se jednotné přijímací 
zkoušky na 4leté a 8leté gymnázium 
a třídní schůzky.  KLÁRA SIKOROVÁ

Živá socha svatého Jiří Drakobijce symbolizující statečnost v provedení 
španělských a kralupských studentů, kteří v rámci výměnného pobytu 
Erasmus studovali baroko v areálu veltruského zámku.

ZŠ KOMENSKÉHO

S tejně jako v uplynulých dvou 
letech nás čeká na Komendě 

další Týden vědy. Jako už tradič-
ně začne 13. května kolotoč růz-
ných akcí. 

V pondělí 13. května začneme 
tradičním piškvorkovým turna-
jem pro žáky naší školy, hojně ob-
sazená akce už loni sklidila velký 
úspěch a na podzim jsme turnaj 
rozšířili přátelským utkáním 
se žáky ZŠ Václava Havla.

V úterý 14. května nás pak čeká 

program na interaktivním hři-
šti a soutěž o nejlepší virtuální 
stavbu v Minecraftu. Interaktivní 
hřiště v sobě ukrývá spoustu otá-
zek a kvízů plných zábavy a pohy-
bu, o hře Minecraft snad nemusí-
me nic říkat. 

Středa 15. května bude ve 
znamení chemie. Žáci z prvního 
stupně budou mít příležitost vi-
dět chemické divadlo „Posviť si 
citronem na duhu“, které pro nás 
už tradičně pořádá náš partner 
Heyrovského ústav fyzikální che-
mie v rámci společného projektu 

„Hledá se nový Heyrovský“. Od-
polední program pak ozvláštní 
turnaj ve hře Beat Saber. Česká 
hra, která je stále ve světě virtu-
ální reality populární, tak bude 
mít u nás ve škole již třetí ročník 
turnaje.

Čtvrtek 16. května pak budou 
žáci 8. a 9. ročníků ukazovat che-
mické pokusy pro žáky nižších 
ročníků. K tomu slouží naše vy-
bavená laboratoř a knihovnička 
skvělých efektních pokusů. Žá-
ci prvního stupně se tak budou 
moci podívat, co je čeká, až bu-

dou větší. Dále je připraven i zá-
vod robotických autíček, která se 
ovládají pomocí naprogramova-
ných tabletů. Zkrátka od všeho 
něco. 

Pátek je tradičně vyhrazen pro 
žáky z ostatních škol, které po-
zveme prostřednictvím přihlášky 
na jednotlivé atrakce. Odkaz na 
přihlášení bude k dispozici našim 
partnerům z memoranda o spo-
lupráci. Takže je opět na co se tě-
šit. Loni se akce povedla, budeme 
rádi, když se povede zase. 

LUKÁŠ MORAVEC

Čeká nás Týden vědy na Komendě
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Ke konci sezóny se povedlo kralup-
ským volejbalistkám, v  ročnících 

2009 a 2010, získat krásné druhé mís-
to v krajském přeboru. Tímto si získa-
ly i  účast o  kvalifikaci na mistrovství 
České republiky. V  této volejbalové 
sezóně jsou velkou oporou hráčky: 
Adéla Hiklová, Zuzana Helebrantová 
a Šárka Hronová. Jejich zkušenosti na 
zápasech tvoří velkou část hry a na-

pomáhají k  dobrým výsledkům. Vy-
zdvihnout musíme ale všechna děv-
čata, protože volejbal je o spolupráci 
celého týmu. Velkou zásluhu mají ro-
diče i trenérky.

Věříme, že bojovnost hráček bude 
mířit k těm nejlepším výsledkům.

ELIŠKA KOŘÍNKOVÁ,
TRENÉRKA STARŠÍCH ŽÁKYŇ

K ralupští junioři po 3. místě 
v Českém poháru mají další 

medaile, tentokrát stříbrné z Kraj-
ského přeboru U20. Finále se ko-
nalo 7. dubna na Odolce. Na první 
místě se umístil tým Aero Odolena 
Voda, na třetím místě Kolín. Ju-

nioři tak úspěšně zakončili sezó-
nu a již společně s trenérkou Zu-
zanou Dürrhammerovou začínají 
připravovat tu další 2024/2025. 
Držme jim palce, ať je minimálně 
tak úspěšná jako ta letošní.

JITKA KUBIŠTOVÁ, TRENÉRKA MLÁDEŽE

Studio ATAK obhájilo dvě zlata a bronz!
O víkendu 6.-7. dubna se ko-

nal druhý nominační závod 
II. výkonnostní třídy gymnas-
tického aerobiku v Praze. Star-
tovní pole bylo kompletní, tedy 
přijely všechny sportovní kluby 
v plném nasazení. Naše děvčata 
předvedla výborné sestavy a do-
konce 3x obhájila své medailové 
pozice z prvního závodu v Plzni.  
V sobotu se závodilo ve věkových 
kategoriích AG (12–14 let) a ND 
(9–11 let). V neděli závodila naše 
nejmladší děvčata (NG) a nejstar-
ší dívky (JUN. + SEN.). První sou-
těžní den jsme si odvezli hned tři 

medaile, z toho dvě obhájená pr-
venství z minulého závodu. 1. místo 
opět vybojovalo DUO AG  – Karo-
lína Dospivová a Michaela Hráčo-
vá. Další obhájené 1. místo patřilo 
sestavě Group AG – Daniele Boha-
tové, Barboře Schütznerové, Karo-
líně Dospivové, Michaele Hráčo-
vé a Adině Schönové. Trio AG ve 
složení Michaela Hráčová, Danie-
la Bohatová, Tereza Schütznerová 
ještě přidalo 2. místo. V kategorii 
AG Individual naše svěřenkyně ob-
sadily hned dvě umístění v Top 10 
z neuvěřitelného počtu 49 sestav 
(Daniela Bohatová 5. místo a Mi-

chaela Hráčová 8. místo). V neděli 
jsme měli také velkou radost z 1. 
místa Kristýny Pakandlové a Tere-
zy Svítkové v kategorii DUA JUN. 
+ SEN. Nejmenší děvčata obhájila 
svou bronzovou medaili v katego-
rii Tria NG – Aneta Žižková, Ema 
Chaloupková a Nela Valentová.

Náš klub byl na těchto závodech 
velmi úspěšný. Gratulujeme všem 
našim svěřenkyním a velký dík pa-
tří i trenérkám Veronice Lhotko-
vé (AG), Kateřině Klozové (JUN.+ 
SEN.) a Veronice Králové (NG).

PETRA KLOZOVÁ, 

ATAK

Mladé volejbalistky získaly  
2. místo v krajském přeboru

Volejbaloví junioři jsou  
druzí v krajském přeboru

INZERCE

INZERCE

Měsíc duben proběhl především ve znamení krajských kol uměleckých 
soutěží a přehlídek. Naše škola vyslala své žáky do soutěží ve hře na klavír, 
kytaru, smyčcové nástroje a na přehlídku literárně-dramatického oboru 
s těmito výsledky:

Hra na klavír (ZUŠ Říčany): 
3. kategorie - Darja Zlotescu - 3. místo (paní uč. T. Prolatová)

Hra na sólovou kytaru (ZUŠ Slaný):
1. kategorie - Alžběta Kratochvílová – 2. místo  
1. kategorie – Wang Yilong – čestné uznání

Komorní hra:
1. kategorie - Jonáš Fraiteur a Tereza Svítková – 3. místo 
(všichni žáci jsou ze třídy paní učitelky Hany Němcové)

Hra na smyčcové nástroje (ZUŠ Mladá Boleslav):
Hra na housle
2. kategorie - Gabriela Rybáčková – 2. místo (paní učitelka E. Myšíková)
Hra na violu
4. kategorie - Josefína Ondráčková – 3. místo (pan učitel MgA. Martin Matoušek)

Soutěžní přehlídka literárně–dramatického oboru (ZUŠ Sedlčany):
Přednes
Mia Černá - Stříbrné pásmo 
Petra Langrová - Zlaté pásmo a postup do národního kola!

Literární tvorba 
Rybičky! – M. Březinová, D. Diviš, J. Hardt, J. Sklenář - Čestné uznání 
Létání vlastní cestou - Sofie Gagová - Čestné uznání 
Architektka - Albert Gago - Bronzové pásmo 
Lauře – Ema Dymáčková - Bronzové pásmo 

ŠELMAR Slam – M. Březinová, E. Dymáčková, E. Karvánková - Stříbrné pásmo
Alterace – M. Březinová, M. Černá, E. Dymáčková, A. Gago, A. Horáková, K. 
Hrubý, 
E. Karvánková, P. Langrová, K. Štropová - Zlaté pásmo a postup do národního 
kola! (pan učitel Mgr. Jan Bouchner).

Všem žákům i pedagogům blahopřejeme a děkujeme za vzornou repre-
zentaci naší školy!

Upozorňuji na probíhající možnost vyplňování elektronických přihlášek k při-
jímacím a talentovým zkouškám pro školní rok 2024/2025 na tomto odkazu: 
https://www.zuskralupy.cz/prihlaska/  Přihlášky je možné vyplnit pouze do úte-
rý 17. 5. 2024!

Přípravy na dva stěžejní koncerty závěru školního roku nadále pokračují. 
Jsou jimi ZUŠlechtění uměním v rámci festivalu ZUŠ Open 2024 dne 28. 5. 2024 
od 18:00 hodin a poté Slavnostní koncert k 75. výročí založení školy, který se 
uskuteční 6. 6. 2024 od 18:00, oba v KD Vltava.

V měsíci květnu můžete navštívit i tyto další veřejné koncerty:

I. absolventský koncert 7. 5. 2024 18:00 sál Hotelu Sport

II. absolventský koncert 14. 5. 2024 17:30 Muzeum Kralupy

Květnový koncert 21. 5. 2024 18:00 sál Hotelu Sport

ZUŠlechtění uměním 28. 5. 2024 18:00 velký sál KD Vltava

Podrobnější informace naleznete na www.zuskralupy.cz.

S přáním hezkých dnů se loučí a na shledanou se těší Luboš Harazin s celým 
pedagogickým sborem!

INFORMACE ZE ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLY KRALUPY NAD VLTAVOU 
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